
Befejeződött a kerékpárút építése
Kisebb csúszással, de szeptember elejére elkészült a kerékpárút
a Mogyoródra vezetõ közút bal oldalán, a Vasút utca és az Ipa-
ri Park között. 

A július végén elkezdett mûszaki átadás-átvétel csak augusz-
tus közepén zárult le, amíg a kivitelezõ Multiway Kft. pótolta a
hiányosságokat. Közben olyan kiegészítõ munkák is felmerül-
tek, amelyeket az eredeti szerzõdés nem tartalmazott.  Ezek
részben tervezési hiányosságokból adódtak, illetve menetköz-
ben merültek fel olyan feladatok, amelyeket a kerékpárút meg-
felelõ mûszaki állapota érdekében muszáj volt elvégezni. Példá-
ul a keresztezõ utakon sárrázókat aszfaltoztunk, több helyen ki-
sebb támfalat kellett építeni a rézsû megfogására. 

Az elkészült 1.3 km hosszú kerékpárút
mentén kiépült a közvilágítás, burkolás-
ra került az árok, a nagy szintkülönbsé-
gek miatt hosszabb szakaszokon korlát
került kihelyezésre. Az ipari park felé esõ
részen fasort telepítettünk és egy kerék-
páros pihenõ is kialakításra került.

Köszönjük az érintett útszakasz men-
tén lakóknak, hogy segítették az építési
munkák elvégzését!

A létesítmény elkészült, a használatba-
vételi engedély megkérése most van fo-
lyamatban. Amikor ez megérkezik, tel-
jeskörûen csak akkor vehetjük birtokba,
vonhatjuk be a közlekedésbe az elkészült
kerékpárutat. Azonban elõzetesen mégis
szeretnénk átadni a község lakosságá-
nak, s mivel a kivitelezési munkák lezá-
rultak, tartunk egy átadó ünnepséget. Erre szeptember 26-án
szombaton délelõtt 10 órakor kerül sor a kerékpárút Vasút utcai
végénél. Szeretettel várunk minden érdeklõdõt! Lehetõleg min-
denki hozzon magával kerékpárt is!

A  Hivatásforgalmi  kerékpárút  építése  Szada  Községben  címû  és
KMOP-22.1.2-22007-00020  számú  projekt  az  Új  Magyarország  Nemze-
ti  Fejlesztési  Terv részeként  megvalósuló  Közép-MMagyarországi  Régió
Operatív  Program keretében  csaknem  60  millió  forint  vissza  nem  té-
rítendõ  támogatással  valósul  meg.  

INFORMÁCIÓ a  http://szadakerekparut.aie.hu/ honlapon.

Morvai Balázs
projektmenedzser

Szeretettel várunk minden érdeklõdõt

KERÉKPÁRÚT ÁTADÓ ÜNNEPSÉGRE

Lehetõleg mindenki hozzon magával kerékpárt is!
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Szada község Önkormányzat
2111 Szada, Dózsa György út 88.

Tel.: 28/503-065     Fax: 28/503-066     E-mail: szada@szada.hu

M E G H Í V Ó
Szada Község Önkormányzat a Nemzeti Fejlesztési Ügy-
nökség által meghirdetett Kerékpárutak fejlesztése címû
pályázati felhívásra KMOP-2.1.2-2007-0020 azonosító
számon pályázatot nyújtott be „Hivatásforgalmú kerék-
párút építése Szada községben” címmel.

Az Önkormányzatot a Nemzeti Fejlesztési Ügynökség
mint támogató, valamint a Pro Régió Közép-Magyaror-
szági Regionális Fejlesztési és Szolgáltató Kht., mint köz-
remûködõ szervezet vissza nem térítendõ támogatásban
részesítette.

Az elkészült kerékpárút 
ünnepélyes átadására

2009. szeptember 26-án 10.00 órakor
kerül sor a helyszínen, (Szada, Székely Bertalan út – 
Vasút u. keresztezõdése) melyre tisztelettel meghívjuk.

S z a d a, 2009. szeptember 9.

Tisztelettel:
Jámbor Lajos Vécsey László
jegyzõ polgármester

 

MeghíMeghívvóó
a Katolikus Közösségi Ház 
avatására
2009. szeptember 26-án 
15 órakor

Megáldja és felavatja: 
dr. Beer Miklós 
váci megyés püspök
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Két új csoportszoba készült a nyáron, az ÁMK-ban
A nyári szünetet követõ elsõ alkalommal, szeptember 7-dikére
hívta össze a képviselõ-testületet Vécsey László polgármester.
Mint már többször, az ülés tárgyalásos részének megkezdése
elõtt a képviselõk szemlét tartottak a községben éppen elké-
szült létesítményben. Ez alkalommal az ÁMK étkezõjének tetõ-
terében a nyáron kialakított két csoportszobát vizsgálták meg.
A beruházásra azért volt szükség, mert az iskolába beíratott ta-
nulólétszám örvendetesen gyarapodott. A tavalyi nyáron a volt
varrodában alakítottak ki termet, most a tetõtérben, s szerencse,
hogy még további beépítésre alkalmas tér is rendelkezésre áll 
a konyha feletti részen.
Ez a beruházás azért is különleges, mert az iskola felhívására
szülõk vállalták a munkák elvégzését felajánlásban, illetve bará-
ti társaságuk bevonásával. Így történt, hogy a szemlét követõ az
építkezésen dolgozók számára adott vacsorán, Ágotai Ferenc

igazgató úr felsorolásából az derült ki, hogy az önzetlenül dol-
gozó emberek közt többségben voltak, akiknek nem is jár ide
gyermekük, s ráadásul sokan még csak nem is szadai illetõségû-
ek. Ez az igazi jószándékú önzetlenség, amikor valaki a viszon-
zás minden elképzelhetõ lehetõsége nélkül vállal áldozatot,
mások segítése érdekében. Ezt a nagyszerû hozzáállást, a napja-
inkban párját ritkító önzetlenséget emelte ki köszöntõ beszédé-
ben igazgató úr és Vécsey László polgármester egyaránt.
A kialakított termek minõsége kifogástalannak bizonyult, 
a gyerekek és a tanárok használatba is vették azokat.

A Háromfertály és a TESCO terület belterületbe vonása
A már korábban elõkészített terület – a helyi szabályozási terv-
ben meghatározottak szerinti – belterületbe vonásával kapcso-
latos tudnivalókat Drozdik Béla, a Mûszaki Iroda vezetõje 
ismertette. A TESCO a korábban már elfogadott kereskedelmi-
gazdasági övezetben (GKSZ-6) épülhet, betartva az oda vonat-
kozó építési és egyéb elõírásokat. 
Ennek alapján a TESCO 5900 m2 alapterületû hipermarket áru-
házat épít, ebbõl 4000 m2 az eladótér. Mindehhez 3600 m2 te-
rületen egyéb kereskedelmi-szolgáltató egységet (üzletsor) léte-
sítenek. 359 db gépkocsi parkolóhelyet alakítanak ki, közel 100
árnyékot adó lombosfa telepítésével, valamint elkészítik a meg-
közelítéshez alkalmas úthálózatot. A fõ út képe is némileg vál-
tozik, mert a ki- és behajtás megkönnyítésére egy közúti körfor-
galmat is terveztek. Készül ezen kívül gyalogos és kerékpáros út
is, valamint aszfaltos utat építenek ki a TESCO mögötti önkor-
mányzati terület megközelíthetõsége érdekében. A körforgalom
szomszédságában a fõ útról történõ megközelítés lehetõséget
ad további más szolgáltatás idetelepítésére is, például kerülhet
oda akár benzinkut, gyorsétterem, vagy amit a befektetõ a leg-
célszerûbbnek tart.
Eredményesnek ígérkezõ tárgyalások folynak arról is, hogy a
majdani hévízhasznosításból származó energiának egy jelentõs
részét a TESCO átvegye. Érdekes módon több energiára lesz
szükségük a hûtéshez, mint a fûtéshez.
A TESCO építkezés engedélyes terveit a tél végéig tervezik meg-
szerezni, hogy márciusban az építkezés elkezdõdhessen. Az
ütemterv szerint az elsõ vásárlókat az áruház 2010 novemberé-
ben fogadhatja. A hétköznapi nyitva tartás reggel 6-tól este 10-
ig tart majd.

Az önkormányzat költségvetésének első féléves alakulása
Török László, a Pénzügyi Bizottság elnöke a beszámolóból azt
emelte ki, hogy a bevételek 40,8 %-ra, a kiadások 40,7 %-ra tel-
jesültek, tehát a gazdálkodás kiegyensúlyozott és idõarányos
volt. Kedvezõnek mutatkozik a kötvénybõl származó összeg jö-
vedelemtermelése, amely a tervezett éves 67 millió Ft-tal szem-
ben az elsõ félévben már 41 millió Ft hozamot ért el.
A gazdálkodás terén a következõ mérföldkõ szeptember 15-e,
amely a második félévi adóbevételek határnapja. Ennek teljesü-
lése után látják meg majd mekkora összeggel gazdálkodhatnak
az év hátralévõ részében. Ami jelenleg ismert, hogy 33 cég tar-
tozik az iparûzési adójával, amely összesen 25 millió Ft kintle-
võséget jelent. Szeptember 15-ét követõen a tartozókat felszólít-
ják, majd intézkednek a behajtásról.

A Patakpart szabályozási terve, tanösvény kialakítás
A patak mentére készült tanösvény és sétaút tervét Szakács 
Barnabás tájépítész készítette. A terület rendezéséhez szükséges
földhivatali bejegyzések októberre várhatók. Kapcsolódik 
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Képviselõ-testületi ülés



■ Az önkormányzat határozatot hozott, hogy a kerékpárút épí-
téshez leadott magántulajdonú telekrészeket átveszi térítés-
mentesen a felajánlóktól, 

■ szeptember 26-án kerül sor a kerékpárút és a katolikus közös-
ségi ház avatására

■ az önkormányzat az iparterület betelepítésére megállapodást
köt egy ingatlanközvetítõi céggel, az ingatlaneladást  8500
Ft/m2 áron határozták meg.

■ 12 millió Ft-ot nyert az önkormányzat a Csapás-Kossuth-
Petõfi út jövõ évi felújítására

■ A következõ idényre is meghirdeti az önkormányzat a Bursa
Hungarica ösztöndíjpályázatot

■ A Margita úthálózatának fejlesztésére harmadszor is pályáza-
tot nyújtott be Szada

■ A hulladékszállítás valamint a szelektív gyûjtés helyzetét és
jövõbeni lehetõségeit Pálmai Zoltán, a Szada Nova Kft ügyve-
zetõje ismertette

■ A körzeti megbízott rendõr szolgálati fényképezõgépet kap az
önkormányzattól

■ A rászoruló, elsõsorban idõsebb embereknek számára szük-
séges az otthoni segítség nyújtása. E célból az önkormányzat
arról döntött, hogy együttmûködik a gödöllõi Tessedik Sámu-
el Evangélikus Idõsek Otthonával, akik ezt a jelzõrendszeres
kapcsolattartást a rászorulókkal folyamatosan tartják és hívás
esetén harminc percen belül a helyszínen megjelennek,

■ Fokozottan odafigyel a Polgármesteri Hivatal, hogy az önkor-
mányzati tulajdonú ingatlanok elõtt a járda és az árok ápolt
és rendezett legyen, példát mutasson.

Windhager
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a területhez a volt anyagbánya és a Hévízkutak környéke, mely
utóbbi fúrása már jó ideje szünetel, befektetõ hiányában. Bízta-
tó azonban, hogy a Tesco, mint nagy energia-felvevõ, igényt tart
a hévíz adta olcsó lehetõségre. Ez a tény újabb pályázati lehetõ-
ségeket nyithat, amellyel együtt már vonzóvá válhat a hévíz-
beruházás egy nagytõkés csoport számára.

Az Irtvány szabályozási terve
A településszerkezeti terv alapján a területre részletes szabályo-
zási terv készülhet, melyet a tulajdonosok kérnek, vállalva az
ezzel járó összeg kifizetését. A szerkezeti terv itt is szigorúan
meghatározza, hogy 1500 m2 alatt nem lehet telket kialakítani,
így továbbra is megmarad a lehetõség a mai kornak megfelelõ
mezõgazdasági tevékenységhez, gyümölcstermeléshez, üveg-
vagy fóliaházaknak.

Együttműködés a Tájház üzemeltetésére
Cziberéné Szító Mária tájházvezetõ váratlan elhalálozása miatt
újra kellett szervezni a tájház körüli teendõket,ismertette 
Galambos Gáborné az ülésen, aki beszámolt a tájház kialakítás
eddigi menetérõl, jelenlegi helyzetérõl.  A vezetõi megbízást a
jövõ év végéig Novák Lászlóné vállalta a Közhasznú Kulturális
Alapítvány Szadáért Alapítvánnyal együttmûködve.
A tájház további fejlesztésére az önkormányzat pályázaton nyert
2,1 millió Ft-ot, pályázat útján az Alapítvány további 800.000
Ft-ot szerzett a munkához, s a Szító Marika emlékére összegyûlt
650 ezer forinttal együtt összesen több mint 3,5 millió Ft áll az
Alapítvány rendelkezésre.
A képviselõk egyetértettek a Szító Marikáról a 2111 Szadában
történõ megemlékezéssel, a szeptemberi hónapban, születés-
napja alkalmából.

Polgármesteri előterjesztések és egyéb bejelentések
■ Az Egészségház építés elõkészítése megakadt, ezért az önkor-

mányzat sürgetõ lépéseket tett, valamint felkérték Jánosi 
János fõépítészt a beruházókkal történõ tárgyalásra

AB-INGATLAN
Ingatlanközvetítés
Hitelügyintézés
Szadán és környékén.
Megbízható partner az ingatlanértékesítésben.
Mindössze 1,5 % jutalékért.
Dezsõ Balázsné Szekeres Alíz, Dezsõ Balázs
Telefon: 06-30-579-7489
E-mail: ab@ab-ingatlan.hu
www.ab-ingatlan.hu

A régi és 
az új pénzügyi 
irodavezető



2 0 0 9 .  S Z E P T E M B E R

6 2 1 1 1  S Z A D A K Ö R N Y E Z E T V É D E L E M

Magyarország
2004. évi eu-
rópai uniós
csatlakozása
számos új sza-
bályozás beve-
zetését köve-
telte meg or-

szágunktól, amelyek egy része sokak szá-
mára nem várt változásokat eredményez-
tek. A természetvédelmi jogszabályozás kö-
rében is jelentõs átalakulások figyelhetõk
meg, ezúttal azonban lehetõsége van a tár-
sadalomnak arra, hogy a Natura 2000 prog-
ramot illetõen beleszólhasson a tájhaszná-
lati szabályok kialakításába.

Magyarország az uniós csatlakozással
egyidejûleg vállalta az európai szinten 
értékes növény- és állatfajok megõrzését. 
A Natura 2000 területek hálózata az Euró-
pai Közösség számára is fontos, megõrzen-
dõ fajok és élõhelyek láncolatát jelenti. Ha-
zánkban 512 Natura 2000 terület került 
kijelölésre, amely az ország közel 21 %-át
teszi ki. 

A megközelítõleg 398 hektár kiterjedésû
Veresegyházi-medence Natura 2000 terület
Mogyoród, Szada és Veresegyház települé-
seket érinti. Kiemelt szerepet tölt be a terü-
leten a Szõdrákosi-patak, amely mentén
hajdanán elõszeretettel termesztettek zöld-
ségeket, gyümölcsöket; a patak menti eper-
termesztés hagyománynak számított. A te-
lepülések lakossága az elmúlt évtizedekben
azonban megsokszorozódott, amelynek
köszönhetõen jelentõs mértékben meg-
növekedett a beépített területrészek és
szántóföldek aránya. A klímaváltozás, vala-
mint a terület vízrendezése a talajvíz szint-
jének drasztikus csökkenéséhez vezetett,
ilyen környezeti viszonyok mellett pedig
ma már csupán néhányan foglalkoznak
kiskertes növénytermesztéssel.

E változások óhatatlanul magukkal von-
ták a természetes élõhelyek számának
csökkenését és ezáltal a fajok pusztulását.
Szerencsére még így is szép számmal meg-
található a Veresegyházi-medencében a vé-
dett homoki nõszirom vagy a fokozottan
védett homoki kikerics, csak hogy a legfon-
tosabbakat említsük. Az állatfajok közül ki-
emelkedõ értéket képvisel többek között a
fokozottan védett vidra és a területen nem-
rég felfedezett lápi póc is. Eme természeti
értékekre a legnagyobb veszélyt a fent emlí-
tetteken kívül a terepmotorozás degradáló
hatása az illegális hulladéklerakók és ho-
mokbányák, valamint az engedély nélküli
vízkivételek (illegális kutak) jelentik.

A Környezetvédelmi és Vízügyi Miniszté-
rium (KvVM) a „Natura 2000 területek
fenntartási tervének elkészítése és ehhez
kapcsolódó szolgáltatások elvégzése” címû

projekt keretében 20 Natura 2000 mintate-
rület fenntartási tervének elkészítésével
bízta meg a Szent István Egyetemet és
együttmûködõ partnereit. A fenntartási
terv olyan javaslatok és elõírások gyûjtemé-
nyét jelenti, amelyek betartásával a terület-
használók nagy mértékben hozzájárulhat-
nak a Natura 2000 területek fenntartásá-
hoz, az értékek gyarapodásához. A 2008 ok-
tóberében induló program során az egye-
tem és a VÁTI Nonprofit Kft. által vezetett
tervezõi csapat elõször az adott területre vo-
natkozó alapadatok begyûjtését és az érin-
tettek körének elõzetes feltárását végezte el.
Ezt követõen a lehetõségekhez mérten az
érintettek személyes felkeresése, valamint
ezzel párhuzamosan a fenntartási tervek el-
sõ változatainak elkészítése folyt. A felkere-
sett helyi gazdálkodók, falugazdászok, ön-
kormányzati dolgozók elsõ kézbõl kaphat-
tak információt a Natura 2000 területek
fenntartási terveinek készítésérõl a Szent
István Egyetem munkatársaitól. 

Az egyes területekre elkészült fenntartási
tervek minden egyes mintaterületen egy
helyileg megrendezett és mindenki számá-
ra nyílt fórum keretében megvitatásra ke-
rülnek. A Veresegyházi-medence Natura

2000 terület fenntartási tervének egyeztetõ
fórumát a következõ hetekben tartjuk meg
Szada községben. A fórumokon részt vesz-
nek a fenntartási tervek készítõi és a prog-
ram képviselõi is, így az érintett gazdálko-
dók személyesen mondhatják el vélemé-
nyüket az elõírások tervezetérõl. Mivel az
eddig elkészült fenntartási tervek egyezteté-
si anyagok, az abban megfogalmazottak
közös megegyezés alapján módosíthatók.
A Natura 2000 területek magántulajdono-
sai a rendelkezésünkre álló címek alapján
személyes értesítés során szerezhetnek tu-
domást a fórum idõpontjáról, de a meghí-
vó az érintett települések önkormányzatai-
nál is kifüggesztésre kerül majd.

Szeretnénk, ha Ön is hozzászólna a terve-
zés folyamatához! A fenntartási terv aktuá-
lis változata elérhetõ a www.naturaterv.hu
honlapon. A fenntartási tervet a fenti honla-
pon on-line módon, közvetlenül vélemé-
nyezheti, vagy véleményét eljuttathatja hoz-
zánk írásban az alábbi címre: Szent István
Egyetem, Környezet-és Tájgazdálkodási In-
tézet, 2103 Gödöllõ, Páter K. u. 1.

Kalóczkai Ágnes
Szent István Egyetem, Környezet- és 

Tájgazdálkodási Intézet

Réti csík és lápi póc
Szeptember 17-én, nem mindennapi
esemény történt Szadán. Önkormányza-
ti területen a Magyar Telekom NyRt. tá-
mogatásával kialakított talajvizes tavacs-
kába 50 db védett réti csíkot telepített ki
a veresi Tavirózsa Egyesület és az
Octopus Búvár és Vizisport Egyesület. A
növendék halakat a Szent István Egye-
tem Halgazdálkodási Tanszéke ajánlotta
fel, ahol a faj mesterséges szaporítását sikeresen megoldották. A tavat eredetileg a ré-
ti csíkkal általában együtt elõforduló, fokozottan védett, kárpát-medencei benn-
szülött lápi póc számára hozták létre. A lápi póc szaporítását reményeink szerint 1
éven belül kezdik meg az egyetem szakértõi, majd ezt követõen kerülhetnek kihe-
lyezésre a csíkok mellé.

Ilyen kísérletet korábban még nem végeztek – tudomásunk szerint másutt sem -
Európában, ezért a gyakorlati természetvédelmi jelentõsége igen nagy. A szigorúan
védett lápi póc eszmei értéke 100.000 Ft. Ezek a halak azért kerültek a kipusztulás
szélére, mert a hazai mocsarak, lápok 97 %-a eltûnt a térképrõl az utolsó évszázad-
ban, s a halak élettere lecsökkent. Szada patakjaiban azonban még megtalálható a
kutatók nagy örömére a lápi póc, s egyébként is igen gazdag vízi élõvilág alakult ki
mindössze egyetlen év alatt az e célra készített, talajvizes tavacskákban. Remény-
kedhetünk, hogy a most kitelepített csíkok is túlélik a természetes környezetbe ke-
rülést, megnõnek és majdan szaporodnak is.

A kutatást Demény Ferenc phd hallgató végzi, dr. Müller Tamás tudományos munkatárs
irányítása mellett, dr. Urbányi Béla tanszékvezetõ docens felügyeletével. A természetben
történõ megtelepítést, támogatja a Környezetvédelmi és Vízügyi Minisztérium, a
VITUKI, és a SZIE Halgazdálkodási Tanszéke.

A Tavirózsa Egyesületet Tatár Sándor alelnök, egyben a veresi Környezetvédelmi Bizott-
ság elnöke, valamint Rekvényi László és Krenedits Sándor képviselte. Egyesületük megkö-
szönte Szada Község Önkormányzatának a kísérlethez szükséges helyszín biztosítását.

Natura 2000 a Veresegyházi-medencében
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TRANS MOTORS KFT.
v á l l a l

konténeres szemét-, sitt-,
sóder-, homokszállítást.

Gépi földmunkát, 
pincetömb kiemelést.

Szada, Kossuth u. 18/A
Tel.: (20) 9547-647

Gyógy- és frissítő MASSZÁZS!
Házhoz is megyek! Tel.: 06-20-290-8049

Vörös borszőlő
fajták Mogyoródon 
80 Ft/kg áron eladók. 
Telefon: 06-28-441-856

Felsőoktatási ösztöndíj
pályázat
Szada képviselõ-testülete úgy döntött, hogy ismételten meghir-
deti a Bursa Hungarica ösztöndíj pályázat mindkét típusát
2010-re. Így jelentkezhetnek azok a fiatalok, akik jövõre kezdik
meg és azok is, akik már jelenleg is  felsõ fokon folytatják tanul-
mányaikat.

A részletes pályázati kiírás megtekinthetõ a Polgármesteri Hi-
vatalban, az Önkormányzat honlapján www.szada.hu, és az
interneten a www.bursa.hu honlapon.

A pályázat benyújtásának határideje: 2009. október 30.
A pályázatok elbírálásának határideje: 2009. november 23.
Az Önkormányzat 2009. december 4-ig nyilvánosságra hozza 

a döntés eredményét.
A pályázati ûrlap beszerezhetõ a Polgármesteri Hivatalban és 

letölthetõ a www.bursa.hu honlapról.

Hol intézzük egészség-
biztosítási ügyeinket?
Tisztelt Lakosság!

Az alábbi tájékoztató érkezett a Közép-Magyaroszági Regionális
Egészségbiztosítási Pénztár Igazgatójától.
A Közép-magyarországi Regionális Egészségbiztosítási Pénztár

2009. szeptember 7-dikén megnyitotta kistérségi ügyfélszolgála-
tát Gödöllõn (az ügyfélszolgálat 2009. szeptember 1.-tõl
”próbaüzem” jelleggel mûködik) a Gödöllõ, Dózsa György út
13. I./110. szám alatt.

Az újonnan megnyílt kistérségi ügyfélszolgálaton a követke-
zõ ügytípusokban állunk ügyfeleink rendelkezésére:

– Európai Egészségbiztosítási Kártya kiadása
– EU-s nyomtatványok iránti igények átvétele
– TAJ kártya kiadása
– Egészségügyi szolgáltatásra jogosultak bejelentésének átvétele
– Tartozásról szóló hatósági igazolványok (nullás igazolás) ki-
adása
– Jogviszonyrendezés
– Pénzbeli ellátási igények átvétele
Ügyfélfogadási idõ: Hétfõ: 8-15 óráig

Szerda: 8-15 óráig

Tisztelettel Lénárdt László sk. mb. igazgató
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Óvodás néptánc 3 éves kortól
heti 1x1 óra hétfõ 1530-tól 1615-ig
Vezeti: Kovács Éva néptánc
pedagógus
Részvételi díj: 1500 Ft/hónap

Klasszikus tánciskola 9 éves
kórtól heti 1 X 2 óra szerda 1
8-tõl 20-ig
Október, november, december
Vezeti: Vajda Gyöngyvér
Fizetés havonta

Mûvészi torna 3 éves kortól heti
1 X 1 óra hétköznap 17-tól
Október, november, december
Részvételi díj: 700/óra 
Fizetés havonta

Nõi kondi torna heti 1 X 1 óra
szerdán 18-tól 19-ig 
Október, november, december
Vezeti: Wertán Kinga
Részvételi díj: 600/óra

Babaringató heti 1x1 óra hétfõ
15-tól v. szerdán 1030-tól 
Vezeti: Kovács Éva

Foltvarró tanfolyam heti 1x2 óra
szerdán 10-tõl 12-ig, csütörtök
1730-tól 1930-ig
Október, november, december
Vezeti: Forgács Fanni
Részvételi díj: 700/óra 
Fizetés havonta

Kötés-horgolás tanfolyam heti 
1x2 óra hétköznap 1730-tól 1930-ig
Október, november, december
Vezeti: Dulai Sándorné Éva
Részvételi díj: 700/óra 
Fizetés havonta

Szabás-varrás tanfolyam heti 1x2
óra hétköznap 10-tõl 12-ig
Október, november, december
Vezeti: Tesz-Vesz mûhely tagjai
Részvételi díj: 700/óra 
Fizetés havonta

Kosárfonó tanfolyam heti 1x3
óra szombat délelõtt v. délután 
Október, november, december
Vezeti: Pálinkás Ibolya
Részvételi díj: 700/óra 
Fizetés havonta

Színházikó gyerekszínjátszó cso-
port 8 éves kortól heti 1x2 óra
kedd 1730-tól 19-ig 
Vezeti: Buzogány Márta
színmûvésznõ
Részvételi díj: 1500/fél év 

Önismereti Tanoda 12–14
éveseknek heti 1x2 óra hétfõn
17-tól 19-ig 
Október, november, december
Vezeti: Juhászné Zsóka

Nyugdíjas Klub heti 1x2 óra
hétfõ 17-tól 19-ig 
Vezeti: Kiss Andrásné Zsuzsa

Galanga Kreatív Mûhely 9-12
éveseknek heti 1x2 óra szerda
15-tõl 17-ig 
(kézmûvesség, zene, drámajáték,
báb, téma: az emberi alak)
Október, november, december
Vezeti: Bércesi Dienes Erika,
díszlet- jelmez tervezõ
Részvételi díj: 1500/hó 

Székely Bertalan
Képzõmûvészeti Mûhely heti 
1x3 óra csütörtökön 17-tõl 20-ig
(rajz, festés, mintázás,
mûvészettörténet, filmvetítés)
Október, november, december
Vezeti: BBeennddeell  JJuuddiitt  ééss  FFuucchhss  LLeehheell
mûvész tanárok
Részvételi díj: 700/óra 
Fizetés havonta

Jelentkezési határidõ, minden 
csoportba szeptember 30. a Faluház
elérhetõségein. 
Az elsõ foglalkozásokat október
elsõ hetében 10 fõ jelentkezõ esetén
indítjuk.

SSzzeerreetteetttteell  vváárrjjuukk  aazz  éérrddeekkllõõddõõkkeett..

Swing tánciskola
a 20-as évek Amerikájából
a Faluházban október 7-étõl min-
den szerdán18-1930-ig 
vezeti. Vajda Gyöngyvér tánctanár
Részvételi díj: 5500 Ft/hó/fõ
Jelenkezési határidõ: szept 30.

FALUHÁZ
Õszi ajánló

A szabadban való tüzelés, 
illetve a tarló- és a növényi
hulladék égetés szabályai
A szabadban való tüzelés, illetve a tarló- és a nö-
vényi hulladék égetését a módosított 35/1996.
(XII. 29.) BM rendelet kiadott Országos Tûzvé-
delmi Szabályzat (OTSZ) 12.§- a illetve a 67.§- a
szabályozza.

12.  §  (1) A szabadban tüzet gyújtani, tüzelõberende-
zést használni csak úgy szabad, hogy az a környezeté-
re tûz- vagy robbanásveszélyt ne jelenthessen.
(2) A szabadban a tüzet és az üzemeltetett tüzelõbe-
rendezést õrizetlenül hagyni nem szabad. Veszély
esetén vagy ha arra szükség nincs a tüzet azonnal el
kell oltani.
(3) Szabadban a tüzelés, a tüzelõberendezés haszná-
latának helyszínén olyan eszközöket, illetõleg felsze-
reléseket kell készenlétben tartani, amelyekkel a tûz
terjedése megakadályozható, illetõleg a tûz eloltható.

Avar és kerti hulladék égetésére vonatkozó 
szabályok

2.§.
(1) A mezõgazdasági termelés során keletkezõ növé-
nyi hulladék (avar és kerti hulladék) ártalmatlanításá-
ról elsõsorban komposztálással kell gondoskodni.
(2) Az (1) bekezdésben meghatározott növényi hul-
ladék a tûzvédelmi elõírások szigorú betartása mel-
lett, csak felügyelettel, száraz állapotban égethetõ el.
(3) Erõsen párás, ködös idõben, erõs szél (15
km/óra) esetén tilos az égetés.
(4) Égetést kizáró körülménynek kell tekinteni, ha az
arra illetékes szerv tûzgyújtási tilalmat rendelt el.
(5) Kerti hulladékot égetni október 15-tõl november
15-ig és április 15-tõl május 15-ig, szélcsendes idõben
pénteken és szombaton 17.00 órától 21.00 óráig lehet.
(6) A (2) bekezdésben meghatározott idõszakon kí-
vül növényi hulladék égetése csak rendkívüli esetben
és a polgármester külön engedélye mellett lehetséges.
(7) Tilos a növényi hulladék égetése hivatalok, egész-
ségügyi és gyermekintézmények, kulturális intézmé-
nyek, nyitott sportlétesítmények 100 m-es környezeté-
ben, az intézmény mûködési ideje alatt.

A tûzveszélyes tevékenység befejezése után a
munkavégzõ a helyszínt és annak környezetét
tûzvédelmi szempontból köteles átvizsgálni, és
minden olyan körülményt megszüntetni, ami tü-
zet okozhat.
Az említett jogszabályi elõírások általános érvé-

nyûek. A bennük foglaltak helyi szabályozások-
kal (pl. önkormányzati rendelettel, társasházak
házirendjében elõírtakkal) szigoríthatóak. Tudo-
másunk szerint a helyi önkormányzatok az év bi-
zonyos idõszakaiban korlátozzák illetve tiltják a
szabadban való hulladék-égetést. Ennek rendsze-
rérõl a lakóhely szerinti illetékes önkormányzat
ügyfélszolgálati irodájában lehet érdeklõdni.
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RENDKÍVÜLI BEFEKTETÉS!!!
Veresegyházon, a Triangolóval szemben, 
ipari területen 

9000 m2-es földterület
1000 m2-es csarnokkal
eladó.

Érdeklődni lehet:
Orosz Rudolf  06-30-336-1745

06-20/946-1114
06-20/392-7071
www.orvitrans.hu

Szolgáltatásaink:
– gépi földmunka
– útépítés, javítás 
– konténeres sittszállítás
– konténer rendelés 
– ömlesztett áru szállítása és értékesítés 

(homok, sóder, kő, termőföld, trágya stb.)
– parlagfűírtás
– fűkaszálás

Orvi-Trans Kft.

2009 tavaszán már láttuk, hogy õsztõl „baj” lehet. Közel 50 elsõs irat-
kozott hozzánk, s tudtuk optimális esetben 18 nyolcadikos távozik.
Már minden felhasználható helyen tanítottunk, sokak agyában forog-
tak tervek,  hol is lehetne leültetni, tanítani ennyi gyereket. Akadtak
õrült elképzelések. Egy nap kolléganõm, Ó-Nagyné Horváth Emese
megkeresett, s elmondta, hogy õk a férjével, Ó-Nagy Imrével, beszélget-
tek errõl a gondról, s úgy gondolják, hogy szakember barátaikkal in-
gyen megcsinálnák az iskolai étterem feletti tetõtér egy részét, s kiala-
kítanának ott két teremnyi közösségi helyet. Szerintem elnézõen mo-
solyoghattam magamban, mint gondolom mások is késõbb, akik a ja-
vaslatot hallották. Az önkormányzat vezetõinek, valamint a  képviselõ-
testület tagjainak kétkedéseit is sikerült késõbb eloszlatni, s megadták
az engedélyt az építkezéshez, valamint az anyagok megvásárlásához
szükséges költségeket is biztosították. Arra is hajlandóak voltak, hogy
egy harmadik cég által megjelölt munkadíj felét elõteremtsék az építõk
számára. Ezt az összeget sem fogadták el a  „vállalkozók”, hanem fel-
ajánlották a termek berendezésének fedezésére. Nem részletezem az ezt
követõ hetek, hónapok történéseit. Sokan sok napot, hetet, hónapot
töltöttek az építkezés munkálataival, hogy szeptember 1-tõl a gyerekek
és tanáraik megkezdhessék a munkát ezekben a helyiségekben, s sor
kerülhessen szeptember 7-én az ünnepélyes átadásra is. 

Példát adtak mindenkinek önzetlenségbõl, segítõszándékból, kitar-
tásból, barátságból. A segítõk névsorát tekintve végül egy olyan szülõ
dolgozott (Molnár Katalin), akinek a gyermeke az iskolába jár, hatan az
ÁMK alkalmazottai közül kerültek ki, hárman szadai lakosok, a többi-
eknek látszólag semmi közük az iskolához, de eljöttek dolgozni Erdõ-
kertesrõl, Veresegyházról, Gödöllõrõl, Isaszegrõl, Valkóról, Versegrõl,
Budapestrõl. Térítés nélkül, szívességbõl, barátságból, szívbõl. Köszö-
net érte, s köszönjük a példát, mely mindannyiunknak erõt adhat: Hát
így is lehet…

Álljon itt a segítõk névsora, akik fentiek mellett „profi”, minõségi
munkát végeztek Bárkinek ajánlani tudjuk Õket. Elérhetõségük, tele-
fonszámuk tõlünk is elkérhetõ. Nem fognak csalódni bennük (bár azt
nem ígérhetjük, hogy másutt is ingyen, csak szívbõl fognak dolgozni.

Még egyszer köszönjük!
Ágotai Ferenc

A tetőtér beépítésben részt vettek névsora

Agárdi Albert – ács, szigetelés, gipszkartonozás, Budapest
Telek Attila – anyagbeszerzõ (szerelvények, szaniter), szigetelés-segéd-

munka, Verseg
Telek Zoltán – anyagbeszerzõ (szerelvények, szaniter),  szigetelés-se-

gédmunka, Verseg
Mészáros János – szigetelés-segédmunka, Verseg
Bajkó Norbert – szigetelés-segédmunka, Gödöllõ
Pánczél Zoltán - szigetelés-segédmunka, burkolás, Gödöllõ
Erõs József – kõmûvesmunka, Erdõkertes
Illés András és Illés Andrásné, szervezés, konyha, Szada
Illés Gábor – kõmûvesmunka segédmunka, Szada
Illés András - kõmûvesmunka –segédmunka, Szada
Jónutz Tamás – dandázsolás, glettelés (segédmunka), Veresegyház
Demkó Arnold – dandázsolás, glettelés,(segédmunka), Veresegyház
Kakas Attila – dandázsolás, glettelés (segédmunka), Veresegyház
Horváth János – glettelés (segédmunka), Szada
Hrustinszky Zoltán – glettelés, festés, Szada
Boros Gábor – asztalosmunka, Szada
Hajdú Tibor – asztalosmunka, Gödöllõ
Pálfi Zoltán – villanyszerelés, Isaszeg
Pálfi Norbert – villanyszerelés-segédmunka, Isaszeg

Pálfi Zsiga – villanyszerelés-segédmunka, Isaszeg
Pálfi István – villanyszerelés-segédmunka, Isaszeg
Rácz Csaba – villanyszerelés-segédmunka, Isaszeg
Brasnyó Péter – villanyszerelés-segédmunka, Isaszeg
Takács Gábor – festés-mázolás, Szada
Galántai Gáborné – festés-mázolás-segédmunka, Szada
Galántai Attila – festés-mázolás-segédmunka, Szada
Molnár Katalin – festés, Szada 
Verébné Kovács Rozália – szervezés, festés-mázolás-segédmunka,

Szada 
Ó-Nagy Imre – anyagbeszerzés, szigetelés-segédmunka, gipszkartono-

zás, glettelés, víz-, fûtésszerelés, Valkó
Ó-Nagyné Horváth Emese – Szervezés

Hát  így is lehet… Az önzetlen segítők
közül a hölgyek
virágot is kaptak
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Cziberéné Szító Mária
Marika a nyáron távozott! Váratlanul és fájdalmas űrt hagyva mindazokban, akik ismerték, és őt valóban - talán szó szerint
is - mindenki ismerte, búcsúztatásán az egész falu feketébe öltözött.

A megdöbbenést követően rövid időn belül sokakban az a szándék fogalmazódott meg, hogy Marikának emléket kell állítani,
nem mehet csak így el közülünk. 
Hatalmas életművet hagyott hátra, egy népi értékeit, hagyományait éltető és tisztelő faluközösséget, s munkássága végén
sikerült régi vágyát is teljesíteni, hivatalosan is megnyílt Szada Tájháza. 
Közvetlen munkatársai most igyekeznek összegyűjteni mindazt, ami Marikával kapcsolatos. Tárgyi emlékek, írások, kép- és
hanganyagok sokaságát kell előkeresni, rendszerezni, s ebből szeretnének egy méltó kiállítást készíteni a tájházban.
Természetesen szerkesztőségünk is csatlakozik ehhez a felajánláshoz, s az önkormányzat is úgy döntött, hogy első körben
jelenjen meg egy rövid összefoglaló Marika tevékenységéről lapunkban, úgy, ahogy őt barátai, munkatársai ismerték. 
Összeállításunk a teljesség igénye nélkül tartalmazza az eddig összegyűlt visszaemlékezéseket és bátorítunk mindenkit, hogy
akik ezt maguk is fontosnak tartják, vessék papírra Marikával kapcsolatos emlékeiket, érzéseiket és juttassák el a Tájházba.

Születésnapján, szeptember 27-én ezzel a pár oldallal tisztelgünk Cziberéné Szító Mária emléke előtt.

Windhager Károly főszerkesztő

Tisztelt gyászoló közönség!

Búcsúztatni gyûltünk ma össze
Cziberéné Szító Máriát.

Aki tevékeny életének 64. évében, júni-
us 11-én eltávozott közülünk.

Milyen természetes egyszerûséggel gör-
dülnek a szavak, amikor a puszta tényt
tudatják velünk! S hogyan omlik össze
beszédünk tiszta szerkezete, amint az
élettan kérlelhetetlen törvényével szem-
besülve hozzátenni kényszerülünk: Mari-
ka örökre eltávozott!

Zörögni kezd a mondat, mert szavai
közé befészkeli magát a felfoghatatlan, az
elfogadhatatlan.

Torkunk elszorul, s vitába szállnánk az
elrendeléssel, noha megrettenve s mégis
méltatlankodón: miért Uram!

Hiszen tegnap még itt volt velünk! Má-
jus nyolcadikán avattuk az új Tájházat.
Láttuk õt örülni, láttuk tervekkel eltelve,
láttuk, hogy évekkel elõrébb jár már, azt a
Tájházat látja, ami majd csak évtized
múltán lehet. Láttuk, hogy nem bíbelõ-
dik holmi betegséggel, s vele hittük, mert
vele együtt reménykedõn hinni akartuk,
hogy kijár még a sorstól a mû befejezésé-
re az az egy aktív évtized, vagy talán még
több is.

De a kegyetlen kór irgalmatlanul gyor-
san végezte be áldatlan munkáját. Szinte
napok alatt vette el tõlünk Marikát, s a hi-
ányától beomló hatalmas ûrnek még ép-
pen csak a peremén állva, már is búcsút
kell vennünk tõle.

A család fájdalmában és gyászában
osztozva, Szada saját halottjának tekint-
jük õt.

Azt, hogy ki volt Õ — mostantól már
így, múlt idõben: volt – a hiánya kezdi ki-
rajzolni számunkra.

Különleges, öntörvényû ember. Önzet-
len barát és kemény ellenfél. Pedagógu-
sok közt harcos középponti kolléga, a ta-
nítványai közt mindenki Macika nénije.
Fáradhatatlan szervezõ, hagyományõrzõ
és hagyományteremtõ, a közösség és 
a makacs személyes akarat embere.

Kultúrház vezetõ és ifjúsági klub veze-
tõ. Népdalkör és asszonykórus szervezõ-
je, vezetõje. Testvértelepülési kapcsolata-
ink szervezõje és fáradhatatlan ápolója. 
A Szadai Kalász mozgalom egyik újjá-
élesztõje. Elkötelezett közéleti ember:
Szada Baráti Körének alapítója, a
Szadáért Közhasznú Kulturális Alapít-
vány alapítója. Szadai helytörténeti és
néprajzi könyvek, szöveges, zenei és képi
archív anyagok szerzõje, társ-szerzõje,
szerkesztõje, gyûjteménybe rendezõje.
Számos községi ünnepségünk szervezõje.
Még a gasztronómiában is tudott újat:
„lepénkesütés” meghonosítójaként. 
A Szadai Tájház megalapítója, majd újra-
alapítója, mely intézményünkkel Marika
neve talán a leginkább egybeforrt.

Az elmúlt bõ harminc év alatt egysze-
mélyes intézménnyé,  fogalommá vált
Szadán és tágabb környezetünkben.

Elég volt kimondanunk: a „Szítómari”.
S mindenki tudta: õ az az ember akinek

saját vallomása szerint két nagy dolog él 
a szívében: társa Imre és Szada.

Munkáját miniszteri szintû országos ki-
tüntetések és szadai díjak kísérték, bár so-
ha nem vágyott ilyesmik után. Beszélni
sem szeretett ezekrõl, inkább másra terel-
te a szót. Szerény volt, noha önérzetesen
tisztában volt saját értékeivel, és nem e vi-
lági elismerésre vágyott. S most, tõle bú-
csúzóban mondjuk ki: igaza volt! Azt
amit Õ elvégzett, földi elismerés soha
nem tudta volna valódi értékén becsülni.
Ennek ellenére, talán kaphatott volna be-
lõle még többet. Megérdemelte volna, ha
elfogadta volna. De bízom benne: soha,
utolsó földi pillanatában sem kellett ké-
telkednie abban, hogy szeretjük, tiszteljük
és nagyra becsüljük mindazt a jót, amit
tesz, és közösségünk hálával gondol rá.

Tisztelt gyászoló közönség!
Nem kevesebb volt Szító Mária Szadá-

nak, mint életünk élesztõje, sava és borsa.
Ha csupán a vak sors mûvének betelje-

sedését látnánk itt ezen a ravatalon, a
veszteségünk fölött érzett fájdalmunk azt
mondatná velünk: nélküle Szada már so-
ha nem lesz olyan, amilyen volt, hanem
bizonyosan kevesebbek és szegényebbek
leszünk nélküle. És van is ebben igazság.

De az Úr, a mi irgalmas Istenünk ennél
többet enged látnunk. Engedi értenünk 
a Gondviselés nagy mûvét, engedi hin-
nünk, hogy az e világi értelmû örökre el-
távozás az Õ nagy mûvében kevesebb,
mint egy pillanat töredéke.

Vécsey László polgármester 
búcsúzó beszéde
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Aztán pedig következhet a viszontlátás.
És addig: marad az emlékezés, a lelki

együttélés mindazokkal, akiket a szí-
vünkbe zártunk. És Marika közéjük tarto-
zik, emléke sûrûn átszövi mindannyiunk
életét.

„Pici a perc!” – hallhattuk tõle megany-
nyiszor.

Pici a perc! – s rohanvást becsapja ma-
ga mögött az utolsó földi ajtót. Halálá-
ban is hû maradt ahhoz a tempóhoz,
ahogyan élt.

Szinte látjuk: a test nyûgeitõl szabadul-
va kettesével szedi a lépcsõt, hogy mie-
lõbb fölérjen oda, az égi Tájházba.

Beér, kicsapja a tisztaszoba ablakszár-
nyait, a párkányra támaszkodva áthajol a
mennyei muskátlik fölött, letekint ránk,
az õt búcsúztatókra, s már-már halljuk
korholó szavait: ó, ti balga földi halan-
dók, hát még mindig nem értitek, hogy
milyen pici a perc …!

Szinte látjuk: már fordulna, „levélkéit”
írná, hordaná futva a postaládákba, kap-
kodva csukná az égi Tájház ablakait, lát-
na munkához, ott is sok a rendezkedni
való, égjen hát az angyalok keze alatt is 
a munka…! Az angyalok azonban szelíd
mosollyal körbeveszik, valamit súgnak a
fülébe, Marika gondterhelt arcán pedig
kisimulnak a türelmetlen sürgetés ráncai.
Az öröklétet nem mérik percek, órák,
évek – Õ már érti, hogy az öröklét Övé.

Marad hát ott, az égi Tájház ablakában,
onnan néz tovább bennünket megnyu-
godva, velünk van, velünk marad mind-
örökké.

Szada Község lakói nevében búcsúzom
Marikától

„Szadáért” elismerõ oklevelek birtoko-
sától

A „Szadáért” emlékplakett kitüntetett-
jétõl

Szada Község Díszpolgárától, a dísz-
polgári oklevél és a szadai címer-vésettel
díszített arany pecsétgyûrû birtokosától

Nyugodjék békében Marika!

DULAI SÁNDORNÉ

Hogyan ismerkedtem meg 
Szító Marival?
Ez már elég régen történt, még 1980-ban.
Mint afféle fiatal, kezdõ „népmûvelõ” ta-
nító, néptánc oktató tanfolyamra jártam
a Népmûvelési Intézet szervezésében Bu-
dapesten. Ez a hároméves oktatás havon-
ta egy hétvégén szombat-vasárnap volt,
és a nyári szünetekben egyhetes bentla-
kásos tábor egészítette ki a megye külön-
bözõ településein. Mivel ott néptáncot ta-
nultunk, sokszor kellett párba állnunk, és
egyszer véletlenül egy igen vidám, ügyes
tanulótársam lett a párom. Õ volt az, de
akkor a nevét se tudtam. Ezután már ke-
restük egymást, sõt beszélgettünk is az
oktatások szüneteiben, szóval jól meg-
voltunk. Õ akkoriban készült férjhez
menni, errõl is sokat beszélt. Együtt utaz-
tunk, Mari Szadára, én meg Gödöllõre.
Amikor ennek az iskolának a vége felé
közeledtünk, egyszer csak azt mondja ne-
kem: Gyere Szadára, jól meglennénk egy-
mással. Hiszen te kézmûves is vagy. Én
akkor éppem Gödöllõn tanítottam, de
tetszett a gondolat, õ táncos, én kézmû-
ves, de kicsit a tánchoz is konyítottam
már. Beszéltünk az akkor iskolaigazgató-
val, Nagy Istvánnal, és azóta itt vagyok.
1982 óta.

Mari sok mindenre megtanított engem.
Már szinte az elsõ naptól bevont a „népi-
be”, A gyerekeket sokszor rám bízta. El-
mesélte a szadaiak életét, a régi hagyomá-
nyokat, szokásokat. Bemutatott családo-
kat, akik valamiért fontosak voltak Szada
életében. Megtanította a szadai gyerekjá-
tékokat, dalokat. A szadai hagyományok,

a népi kultúra tanítását az iskolában – ve-
lem egyútt – nagyon fontosnak tartotta.

Már az elsõ évben volt kézimunkaszak-
köröm. Mari felhívta a figyelmemet a
gyönyörû szadai viseletre, a hímzésekre.
Megismertetett emberekkel, akinél ezt
eredetiben megnézhettem és a hímzés-
mintákat lerajzolhattam. Mára ezekbõl a
mintákból kötetnyi van, egy kiadvány-
ban szeretnénk megjelentetni õket.

Sokszor elkísértem e népi együttest, az
asszonykórust különbözõ szereplésekre,
majd magam is beálltam az asszonyok
közé. Nekem is van szép szadai viseletem,
szívesen föl is veszem, ha olyan alkalom
van.

Az évek alatt Marival szépen összeszok-
tunk. Azért vitatkoztunk is eleget.

Bármilyen rendezvényre kérték, azon-
nal tudta, mit fogunk csinálni, kinek mi
lesz a dolga. Falusi rendezvény, iskolás
ünnepség nem múlt el Mari nélkül.
Együtt csináltuk.

Eljött az idõ, amikor az iskolában taní-
tási óra keretében lehetett már néphagyo-
mányt tanítani. Tanmenetet kellett hozzá
készíteni. Az õ segítségével kiváló anyag
állt össze az 1-6. osztályosok számára,
amit éveken át tanítottam. Ez a tananyag,
amely az éltetõ szadai hagyományokra
támaszkodik, nagy értéke iskolánknak, 
s önismeretünk és összetartozásunk erõ-
sítésében hosszú távon is fontos szerepe
lehet.
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lontáncosok, zenészek, mindenki, aki
mozgatható és hajlandó megmozdulni
erre a szép feladatra. Aki nem hajlott rá
mindjárt, az Mari néhány látogatása után
hamar beadta a derekát. Természetesen
elsõnek Polgármester Urat nyerte meg az
ügy fõtámogatójának, így a lelkesedés las-
san általánossá vált. Közben készültek az
oratórium tételei, és ahogyan körvonala-
zódott a mû, úgy alakultak az elképzelé-
sek is. A 2003. évi Székely Bertalan emlék-
nap estjére terveztük az õsbemutatót. Úgy
gondoltuk akkor, hogy ez a mindenkori
Székely-napok befejezõ estjének prog-
ramja lesz. Közbe kell vetnem, hogy én
már akkor javasoltam, hogy ez egy lehe-
tõséget ad Szadának a nyitásra, nem sok
település dicsekedhet egy ilyen elõadó-
gárdával, saját oratóriummal, így ezt a
napot nagy nyilvánosság elõtt kellene
propagálni, és egy-két éven belül óriási
rendezvénnyé dagadhatna. Ezzel akkor
mindenki egyetértett, de mégsem lett 
belõle semmi. Megmaradt szadai belügy-
nek.

Kórus még sehol sem volt, csak tervek-
ben, de aztán kiderült, hogy 2003 január
5-én kezdhetjük a próbákat úgy számol-
va, hogy májusra elkészülünk a betanu-
lással. Karnagynak Márton Danku Istvánt
kértük fel, akivel ketten vezettük a próbá-
kat, szólampróbákat. Nagyon szép idõ-
szak volt. Annyira akarta mindenki, és
annyira jól akarta megcsinálni mindenki
a ráesõ feladatot, hogy alig vártuk a heti
próbanapot. Idõközben olyan jól halad-
tunk, hogy Mari azzal állt elõ, hogy adjuk
elõ március 15-én a református templom-
ban, mintegy fõpróbájaként a majdani
májusi elõadásnak az oratóriumot. Any-
nyira dolgoztunk, hogy nem vettük észre
azokat a felhõket, amik lassan tornyosul-
tak Mari felett, igaz, Õ sem avatott be
minket. Az „ügy” volt a fontos. Persze ha-
zudnék, ha azt mondanám, hogy tudom
mi volt némelyek ellenérzésének az oka,
de Marin látszottak néha a háttérben fo-
lyó harc nyomai.

Az elõadás sikerült, persze hibák voltak
bõven, de azért egy elfogadható CD-t is
csináltunk errõl a bemutatóról. Nagy volt
a siker, és ez mindenkinek erõt adott a to-
vábbiakhoz.

GYÖRE ZOLTÁN

Korán jött emlékezés...
Ha jól emlékszem, 1977-ban keresett meg
Polonyi Péter, akkori járási népmûvelési
felügyelõ azzal a kéréssel, hogy hallgas-
sam meg a járás népdalköreit, az általuk
elõadott dalok közül gyomláljam ki a
mûdalokat (és az efféléket), egyrészt 
a tiszta paraszti néphagyomány ápolása
érdekében, másrészt hogy a majdan kü-
lönféle zsûrik elé kerülõ produkciókat
ebbõl a szempontból ne érhesse kritika.
Így kerültem Szadára, és ismertem meg
Szitó Marit, aki a népdalkör vezetõje volt.
Külön írást szentelhetnék az egész mun-
kának, kik voltak azok, akik hallani sem
akartak semmiféle „gyomlálásról”, és kik
voltak, akik megfogadták a tanácsaimat.
Az utóbbiak között Szada és Hévízgyörk
járt az élen, így hát nem véletlen, hogy a
két együttes egyre sikeresebben szerepelt
a belföldi fórumokon. Számomra na-
gyon furcsa és picit ijesztõ volt az a kis
pattogó és igen közvetlen asszonyka, aki
ismeretlenül is úgy fogadott, mint egy ré-
gi barátot, rengeteget beszélt, jobbra-bal-
ra adta a tanácsokat, s mi tagadás, nehéz
volt szóhoz jutni mellette. De jól vezette
a csapatot, megindult a lelkes gyûjtõmun-
ka. Bár akkor útjaink elváltak, ám ké-
sõbb, a különféle népdaléneklési verse-
nyek zsûritagjaként sokszor találkoztunk,
és mindig nagy élményt jelentett az álta-
la nevelt gyermekek és felnõttek dalolása,
autentikus elõadása. Az akkori járási fel-
mérés dallamait két kötetbe gyûjtöttem
össze, egyikbe a jók, másikba a kevésbé
ajánlottak kerültek, de ez az anyag akkor

senkinek sem kellett. A gyûjtemények
szaporodtak, kiegészültek a néprajz kü-
lönféle ágainak helyi jellegzetességeivel,
majd lassan minden településen megje-
lent az igény arra, hogy saját gyûjtemé-
nyüket közreadják. Szadán ebbõl szüle-
tett a Sej Szada falu.. címû kis kötet.

Sok idõ telt el, amíg a sors újra össze-
hozott minket, de Mari semmit sem vál-
tozott, mintha ott folytattuk volna, ahol
30 éve abbahagytuk.

A Szada lakosságának genealógiája cí-
mû munkám kapcsán találkoztunk újra,
beszélgettünk, mivel egészíthetnénk ki
azt a sok száraz adatot. Az Õ ötlete volt,
hogy tegyük bele a szadai emberekrõl ké-
szített portrésorozatot. Eközben pedig
szó került a szadai népdalokról, gyermek-
dalokról, az egyházi kórusokról, kaptam
egy kazettát, amin a szadai dalokat újra
meghallgathattam, és ekkor fogalmazó-
dott meg bennem az oratórium elkészíté-
se. Ha jól emlékszem menten átbicikliz-
tem, és vázoltam az elképzeléseimet.
Szitó Mari elindította a gépezetét

Mielõtt folytatnám, el kell mondanom,
hogy nagyon szép évek következtek, szin-
te eufórikus egymásutánban, melyek vé-
gét – megmondom õszintén – ma sem
értem. De folytassuk.

2002 tavaszán kezdõdött minden. Mari
úgy gondolta, hogy végre az ügy érdeké-
ben – és ez is mennyire jellemzõ volt rá –
felekezetre való tekintet nélkül jönnek
majd az énekesek, az új kórus mindenkit
összefog, lesznek gyerekek, táncosok, sza-
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Rengeteg minden után kellett szalad-
gálni a májusi elõadáshoz. Mindent Mari
csinált. A színpadtól kezdve a dekoráció-
ig, propaganda anyagokig, melyet min-
denhová személyesen vitt el, a deszkabo-
rítástól a táncosokig, akik csak nem akar-
tak bekapcsolódni az elõadásba. (Nem is
jöttek, Danku Pista hozta a táncosokat.)
Szép volt a bemutató, tényleg szép, elége-
dettek voltunk a féléves munkánkkal.
Marit is boldognak láttuk, amikor végre
lecsengett az utolsó akkord is. Csak mi
tudjuk mennyi munkája volt ebben a fél-
évnyi õrült rohanásban, és Imre bácsi
mennyit segített neki ebben.

De megvolt a kórus, és úgy nézett ki,
hogy nem is akar felbomlani. 2004 janu-
árjában ugyanúgy kezdtük a munkát, sok
más darab tanulása mellett állandóan ja-
vítgatva az oratóriumot is, készülve a má-
jusi ismételt elõadásra. De valami nem
volt az igazi. Marin is látszott. Egyszer
–úgy február tájékán – az egyik próbán
közölték velünk, hogy ne tanuljuk az ora-
tóriumot, mert nincs rá szükség, nem
megy a Székely-napokon. Mindnyájan le
voltunk taglózva, mert nem tudtuk, hogy
mi van e mögött valójában. De mi még
csak hagyján, de a kórus sem értett sem-
mit. Ennyi ember, aki a szabadidejét
énekléssel töltötte, jól érezte magát, és
egyszer csak azt mondták nekik, hogy er-
re nincs szükség. Már nem is emlékszem,
hogy azután hogy volt tovább abban az
évben. De a kórus együtt maradt. 

2005-ben is dolgoztunk, két verset ze-
nésítettem meg és adtuk elõ a májusi ün-
nepségen, közben persze sok apró felada-
tot is kaptunk, de valahol valaki valamit
megtört a Mariban. Csináltunk egy CD-t
a kórussal, és 2006-ra elterveztük, hogy is-
mét bemutatjuk az oratóriumot, kiegé-
szítve a Cavaletta kórussal. Ezzel búcsúz-
tunk és a tevékenységünknek vége volt.
Ma sem tudom, hogy ahol ennyi ember
énekelt szívesen, miért kellett szélnek
ereszteni mindenkit. Õsszel próbálkoz-
tam, hogy folytassuk a kórust, de Mari ki-
látástalannak ítélte a helyzetet. Pedig mi
dolgoztunk, akkor is, amikor a Faluház
ebédlõjében nyugdíjas találkozón éne-
keltek, mi az elõcsarnokban voltunk, a
másik teremben valamilyen torna zenéje
szólt. De valahogy már nem kellettünk
senkinek.

Nem írtam volna ezt meg, ha Mari 
annyi könnyet nem hullatott volna eb-
ben a pár esztendõben miattunk, a kórus
miatt, az érdemtelenül kapott ütések és
rúgások miatt. Nagyon szeretett dolgozni
és dolgoztatni, maximalista volt, min-
denkitõl annyit várt el, mint amennyit 
Õ adott, és ez számára természetes volt.
De rá kellett jönnie, hogy a világ meg-
változott. Mások már az emberi kapcso-
latok.

NAGYNÉ BALLA MÓNIKA 
SIMICZNÉ GALAMBOS KATALIN

Tanítónk volt…
Bizonyára mindannyian tudnánk egy ne-
vet mondani, ha megkérdeznék tõlünk,
hogy ki volt az a tanár, akitõl az iskola-
évek alatt a legtöbbet kaptuk. A mi vála-
szunk Cziberéné Szító Mária neve lenne.
Ennek több oka is van. Õ volt a tanító né-
nink az általános iskola elsõ két osztályá-
ban, és egyben mi voltunk az elsõ „gyere-
kei” Szadára kerülésekor (1975).

A vele való kapcsolat tovább tartott,
mint két év, ugyanis már idekerülésekor
az alsó tagozatban elindította a néptánc
csoportot. Kezdetben népi gyermekjáté-
kokat tanultunk. Késõbb más tájegységek
táncát, aminek a betanulásához képzett
tanárt hívott, de a próbákon mindig jelen
volt. Tanított énekelni, erõsített, bíztatott,
szurkolt értünk a versenyeken. Ennek kö-
szönhetõen számos megmérettetésen ki-
emelkedõ eredményt értünk el táncban
és énekben egyaránt.

Különös gondja volt a megjelenésünk-
re, a szadai viseletre. Mindig mondta:
„Legyetek büszkék rá, viseljétek büsz-
kén!” Figyelme a legapróbb részletekre is
kiterjedt.

Kapcsolatai és bíztatása révén több
szadai fiú és lány kezdett népi hang-
szeren játszani és énekelni, akik közül
néhányan ma neves együttesek muzsi-
kusai.

Késõbb, ahogy a tánccsoportból a fiúk
elkoptak, mi lányok a már jól mûködõ
népdalkörhöz csatlakoztunk. Itt énekel-
tünk sok-sok éven át Macika nénivel, ide
hoztuk gyerekeinket, akik viseletbe öltöz-

tek, játszottak velünk együtt. Ennek Maci-
ka különösen örült.

Nagyon sokat tanultunk a 34 év alatt,
melyet eltöltöttünk vele. Érdekes, úgy tu-
dott fegyelmezni, hogy soha egy hangos
szót nem hallottunk tõle, de határozott és
kemény volt, ha kellett. Ha hozzá fordul-
tunk segítségért, mindig kaptunk ötletet,
választ vagy eligazítást.

Nem feledkezett meg a névnapjainkról
sem. Sok tárgyi és írásos emlékben õriz-
zük Õt, a mosolyát, a hangját, a munká-
ját.

Talán a legfontosabb, amit elmondha-
tunk róla, hogy Õ minden gondolatában
és tettével Szadáért dolgozott. Kereste az
idõs embereket, hogy a régi szokásokat,
népdalokat lejegyezze. Kiváncsi volt a ré-
gi és új szadai lakosokra, kicsikre és na-
gyokra, hogy megtudja, honnan jöttek,
mit hoztak, ami megosztható. Tette
mindezt azért, hogy be- illetve megmu-
tassa mindenkinek (nem csak a szadai
embereknek), hogy milyen gazdag a fa-
lunk. Ezért volt mindig más, színes az 
a mûsor, alkalom, ami az Õ fejében szü-
letett.

Talán így akarta közvetíteni mindany-
nyiunk számára azt az üzenetet, hogy is-
merjük és szeressük lakóhelyünket, fa-
lunkat, a benne élõ közösséget. Õ mindig
adni akart az embereknek a szó szellemi
és fizikai értelmében is.

Nagyon fog hiányozni nekünk.
Szívünkben és imáinkban mindig emlé-
kezni fogunk rá.
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MOLNÁRNÉ TELEK KATALIN

Köszönőbeszéd 
Marika emlékére…
Szokás ilyenkor mondani, hogy az ember
megilletõdik, ha lehetõsége nyílik, hogy
emlékezzen. S ez így is van. A gondolata-
im szárnyalnak hisz annyi kedves emlék
jut eszembe róla. A személyes érzéseimet
és a kisfiamét, hogy Õ mit jelentett ne-
künk: Mindent ami érték. 

Emberséget, szeretetet és hitet. Egy idé-
zettel jellemezvén – „Jót ne fáradj el cse-
lekedni”- Õ ezt tette nap mint nap. A kö-
zösségi munkáját ismertem, mivel ennek
kapcsán találkoztunk elõször. Lelkesen
szerkesztette a „Sej, Szada falu” c. népraj-
zi könyvet. 

Beszélgetéseink alatt megértettem, mi
az a szellemiség ami vezérli. Maradandót
alkotni a jövõ nemzedékének és ápolni
hagyományainkat, múltunkat. Fontossá-
ga teljesen érthetõ és partnert talált ben-
nem, hisz valóban tennünk kell, ha azt
akarjuk, hogy gyermekeinknek jó példát
mutassunk. Bölcsességét, elkötelezettsé-
gét tiszteletre méltónak találtam. Tapasz-
talatával segítséget nyújtott kisfiam szem-
léletében, hogy nyitott és érdeklõdõ le-
gyen a világ dolgaiban. 

Õszinte szeretetével közel került hoz-
zánk és természetessé vált, hogy õt vá-
lasszuk elsõáldozási kezesnek. Egy pilla-
natra sem volt kérdés számára, hogy lelki-
leg is mellém álljon elvezetni a gyermeket
Jézus ismeretére és szeretetére. Örömmel
választottuk ki igéjét. „Boldogok az irgal-
masok, mert õk irgalmasságot nyernek”
Máté ev. 4, 5. Miért? – A szív tisztasága je-
lenti a becsületességet és, hogy mindig jó

szándékkal figyeljünk másokra.!- mi hí-
võk is igyekszünk így élni és tanítani. 
A felkészülés sok boldog órával és perccel
lepett meg minket. Közben hatalmas
szívvel és energiával készült a „Tájház”
átadására. 

A beszélgetéseink és a munkálatok fo-
lyamán vettem észre, hogy egyre töréke-
nyebb és fáradtabb. Aggódásomra a sok
munkára és a kevés idõre hivatkozott. 
A legnehezebb idõkben sem szûnt meg 
a tenni akarás, a bizakodás a méltóság,
ahogy az életét is élte fõ támaszával
Czibere Imrével. Remélni mertem a
gyógyulást, de másképp rendeltetett. Im-
re bácsi szívszakasztó telefonja a szomo-
rú hírrel, hogy elhunyt szeretett felesége
megindította az egész családot. De hi-
szem a Jóisten közelében is megtalálja a
feladatát, hogy vigyázzon ránk. A közös-
ségre, ahol egy tartalmas életutat hagyott
hátra örökül. 

A kisfiam íróasztalán ott a fényképe és
az elsõáldozáskor is velünk lesz a szí-
vünkben. Büszke lenne kis tanítványára,
akinek mostani jelmondata, amit már
önállóan választott: „Isten, család,
szeretet”. –  és ez önmagáért beszél. 

Ezért az ajándékért Marikára, munkájá-
ra a Jóisten áldását és a Szûzanya oltal-
mát kérem. Hálával és imával tudom
megköszönni, hogy életed részeseivé vál-
hattunk.

Macika néni körülbelül 8 évvel ezelõtt
keresett meg, hogy tanítsak be néptáncot
a szadaiaknak, egy ünnepi alkalomra. 
A lehengerlõ stílusú felkérésnek nem le-
hetett ellenállni. Így csöppentem be a fa-
lu egy olyan – gyerekeket és idõseket egy-
aránt magába foglaló – mikroközösségé-
be, melyet Õ fogott össze, szervezte tevé-
kenységüket.

Macika néni lendülete, magával raga-
dó, rendkívül nagy néprajz- és hagyo-
mányszeretete lenyûgözõ volt.

Több ünnepségen, falunapon, szüreti
bálon, németországi és erdélyi látogatá-
son vettem részt a szadaiakkal. Mindeze-
ket Macika néni fáradhatatlanul szer-
vezte.

Ha sem a Varrodában, sem a Faluház-
ban nem volt hely a táncpróbákra, akkor
azok megtartására saját házát, udvarát
bocsátotta rendelkezésünkre, ahol gyak-
ran kedveskedett nekünk saját termésû
friss gyümölccsel.

Kezdetben kissé szokatlan volt szá-
momra „pörgõ” stílusa, ám késõbb – ta-
lán a megtapasztalt mérhetetlen önzet-
lensége miatt is – szerethetõvé vált.

Halálával nagy ûrt hagyott maga után.
Közösség-összetartó, fiatalokat nevelõ,
hagyományt és értékeket megõrzõ – önös
érdektõl teljesen mentesen végzett – tevé-
kenysége nehezen lesz pótolható.

SZAKMÁRY FERENC

Macika néni
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GALAMBOS GÁBORNÉ

Emlékezés Szító Máriára
A vele való kapcsolatom 1975-ben kezdõ-
dött. Ugyanis lányom akkor ment elsõ
osztályba és Marika lett az osztályfõnöke.
Amint a gyerekeket bevezette a betûvetés,
számolás és olvasás rejtelmeibe, és össze-
ismerkedett a szülõkkel is, elkezdte a
szadai hagyományokat és gyermekjátéko-
kat kutatni, gyûjteni. Nagy magnóval jár-
ta a szadai családokat, mindent megörö-
kített, hogy késõbb megtaníthassa azokat
a gyerekeknek, felnõtteknek. Mindenki-
vel szót tudott érteni, idõssel, felnõttel,
gyerekkel, az egyszerûbb embertõl a ma-
gasabb végzettségûig, az õslakostól az
ideköltözöttig. Mivel ekkor már az asz-
szonykórus mûködött, célja volt, hogy
bõvítse és egy-egy ünnepre a gyerekekkel
kiegészítse az asszonyokat. Így kerültem
én is a csoportba a lányom révén. El-
mondhatom, hogy nem én vittem a lá-
nyomat, hanem õ vitt magával, Marika
rábeszélésére. Kitûnõ szervezésével, ha-
talmas lendülettel minden korosztályt
magába foglaló népi együttest hozott lét-
re. Szép sikereket értek el a vezetésével,
öregbítve a falunk hírnevét. Õ mindig a
háttérben maradt, hogy nem Õ a fontos.
Bejártuk vele az országot, és több külföl-
di helyen is voltunk, ahol szintén sikere-
ket  arattunk és tartós baráti kapcsolato-
kat kötöttünk.

A hetvenes évek közepétõl folyamato-
san nem csak a hangzó anyagot gyûjtötte,
hanem vele párhuzamosan a tárgyi esz-
közöket is. Így kerültek egy eltûnõ kultú-
ra utolsó eszközei, darabjai hozzá. Álma

volt, hogy létrehozzon egy tájházat, és itt
bemutassa az utókornak ezeket a tárgyi
emlékeket. Erre 1996-ban nyílt lehetõség.
Ez a kis tájház volt az Õ birodalma. Min-
dig volt ötlete a gyerekek számára, akik-
nek felejthetetlen élmény volt a padlás
rejtelmeinek megtekintése. Emlékezete-
sek voltak a tájházi esték, beszélgetések, a
sültkrumplis, vörösboros vendégségek.

1997-ben ügyintézõje lett a kulturális
alapítványnak, én az egyik titkára lettem.
Úgy gondolta, hogy az alapítványon ke-
resztül tudja elgondolásait megvalósíta-
ni. Kapcsolatunk is még szorosabb lett,
többet dolgoztunk együtt.

Mindig az értékes, maradandó dolgok
érdekelték. Ezek létrehozásán dolgozott
szívesen, bár idõnként akadályokba üt-
között.

Amikor a tájház megrongálódott és
már nem volt látogatható, minden gon-
dolata egy új megvalósítása volt. Mikor
egy-egy lehetõség kínálkozott, örömmel
hívott, és újságolta: „Gyere, nézd meg!".
De ezek a tervek sorra meghiúsultak, hol
az anyagiak miatt, hol pedig a hely nem
volt alkalmas.

2008 nyarán, amikor már a gyûjtemény
is veszélybe került, sikerült ezt a jelenlegi
házat megvásárolni a községnek. Ez az
épület minden szempontból megfelelt a
célnak. Marika az alapítvánnyal akart
dolgozni, az alapítvány pedig vele. Hi-
szen õ volt a mozgatórugó. Sokat aggó-
dott amiatt is, hogy megkapjuk-e a házat
mûködtetésre, hiszen nagy tervei voltak.

Sikerült az alapítványnak az önkormány-
zattal megállapodnia, Marika megkapta 
a megbízatást a tájház vezetésére. Azon-
nal munkához fogott. "Siessünk, sok a
feladat, sok dolog van még hátra" –
mondta mindig. Váratlanul kiderült,
hogy az épület felújítására csak úgy tu-
dunk pályázni, ha a tájháznak mûködési
engedélye van, s ennek feltétele a látogat-
ható kiállítás. A pályázat benyújtásáig tíz
napunk volt. Marika döntött: megpróbál-
juk. És készen lett a kiállítás, megkaptuk
a végleges mûködési engedélyt. 2009. má-
jus 8-án megnyitottuk az új tájház két be-
rendezett termét. Ekkor már látszott,
hogy nagyon elfáradt, de kötelezettségé-
nek eleget tett végsõ erejéig.

Június 11-én kaptuk a szörnyû hírt a
haláláról. Az álmok szertefoszlottak!

Nagyon nehéz 34 évi közös munkát így
leírni, hiszen egy könyv is megtelne vele,
egy ilyen termékeny életútról, munkás-
ságról.

Nagy ûrt hagyott maga után. Megkez-
dett munkáját nélküle nehéz lesz, de
megpróbáljuk folytatni az Õ álmai, 
elképzelései szerint. Reméljük, ez sikerül-
ni fog. 
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T isztelettel köszöntök minden jelenlévõt,
régi és új diákot, szülõket, pedagógus kol-
légákat, ÁMK dolgozókat, megjelent ven-

dégeinket, Vécsey László polgármester urat,
jegyzõ urat, képviselõ hölgyeket és urakat,
Sipos Bulcsu Kadocsa esperes urat, valamint 
a Történelmi Vitézi Rend megjelent tagjait
. Köszöntöm és bemutatom Tantestületünk új
tagjait, akik remélhetõleg hozzá fognak segíte-
ni minket közösen vállalt feladataink sikeres
végrehajtásához: Kiss Mariannát, a Biblia cso-
port napközisét, Oroszné Matkó Tündét, a 4.
évfolyam napközisét, Asztalos Anikó magyar-
történelem szakos tanárt, Kollárik Gábor és
Morvai Csaba angol tanár urakat.

Köszöntöm továbbá azokat, akik most nin-
csenek, nem lehetnek itt, de eddig is, most is
szívükön viselték, viselik a szadai nevelés –
oktatás ügyét.

Mit is jelent ez a mai nap? Az új tanév elsõ
napját. A hivatalos elnevezés szerint a 2009/
2010-es SZORGALMI év kezdetét. A magyar
nyelv itt is találóan fogalmaz: SZORGALMI
ÉV. Tehát a szorgalom idõszaka ez, mely min-
den benne szereplõt aktív tevékenységre köte-
lez. Pedagógust, szülõt és fõleg diákot. Ezt a
tevékenységet mi, tanárok próbáljuk irányíta-
ni. Nevelni és oktatni igyekszünk. 

Milyen megfontolások alapján? Nemzeti és
a keresztény erkölcs alapján. Vagyis õrizzük és
ápoljuk magyarságunk értékeit, s törekszünk
arra, hogy tanítványaink késõbb hozzá tudja-
nak járulni ahhoz, hogy minden idegen szívû-
ség, törekvés ellenére évtizedek múlva is eb-
ben a hazában a magyar érdekek érvényesülje-
nek. S az itt élõ emberek a keresztény szelle-
miség jegyében, a szeretet szellemében élhes-
senek. 

Ehhez a nehéz feladathoz várjuk mindenki
segítségét, és ezért vagyunk büszkék a Törté-
nelmi Vitézi Rend támogatására, hiszen el-
képzeléseink, vágyaink, reményeink közösek.

Közösek abban is, hogy hiszünk a Tudás 
értékében. Mit is jelent ez?

Nem hisszük, hogy eredményt, sikert csak
úgy el lehet érni, mint ahogy a média sugallja.
Nem elég például jókor, jó helyen lenni, fel-
emelni a telefont, s idõben válaszolni egy bu-
gyuta kérdésre. 

Nézzünk egy nagyon egyszerû példát! Nyil-
ván mindenkinek volt, van nagymamája.
Nagy részük szeret és tud süteményt sütni.
Ezek valahogy mindig finomabbak, mint amit

Anya csinál. Csak csettint egyet és kész a fi-
nomság? Nem! Elõször is van egy nagyon jó
recepje. Utána munkát fektet abba, hogy akár
fájó lábbal, ízületekkel neki lásson elkészíteni
a sütit. Beleteszi a szívét is. Munkát fektet be-
le, s így lesz eredményes. 

A tudást pedig itt lehet megszerezni. Ebben
az iskolában, közöttünk, mától. Új idõszak, új
tanév, új korszak kezdõdik. Új reményt jelent-
het. A már eddig is jó tanulónak azt, hogy
szorgalmas munkával, amit eddig elért, ez-
után is sikerülhet. Az eddig gyengébben sze-
replõnek, pedig azt a lehetõséget, hogy több
befektetéssel, több munkával jobb eredményt
érhet el a szorgalmi idõ végére. Jó hírrel szol-
gálhat év végén szüleinek. Megfigyelték, meg-
figyeltétek, hogy oly nehéz manapság jó híre-
ket hallani. Ha bekapcsoljuk a rádiót, tv-t, ki-
nyitjuk az újságot, szinte csak rossz hírekrõl
hallani, balesetekrõl, csõdökrõl, csalásról, ha-
lálról. Jó hír, hogy a mai napon nekem csak jó
híreim vannak.

– Remekül sikerült a Gyomaendrõdi nyári
iskolai tábor.

– Minden javítóvizsgára kényszerül nyolca-
dikos sikerrel vette az akadályt

– Két szülõ jóvoltából a Nívó csoport terme
új padlót kapott

– JÓ HÍR, hogy akadt 25-30 jóakaratú em-
ber, aki ingyen, önzetlenül, szabadidejét na-
pokon, heteken át feládozva Ó-Nagyné Hor-
váth Emese és Ó-Nagy Imre vezetésével az ét-
terem tetõterét átalakítva két új foglalkoztatót
varázsolt az iskola számára. Jó hír, hogy ezzel
sokunk hitét erõsítette meg az emberek érdek
nélküli segítõszándékában.

– Jó hír, hogy elindul egy elsõs osztály 
Biblia csoport néven ahol, mindenki szaba-
don nevelõdhet, tanulhat keresztény világné-
zete alapján.

– Jó hír! Evangélium.Remélhetõleg egyre
többünknek kényszere, hogy személyes példá-
jával hirdesse, jó hír, hogy minden bajunkra,
gondunkra van megoldás, egyetlen megoldás
van.

Az új tanév, az új szorgalmi idõszak kezde-
tén kívánom mindannyiunknak, hogy egyre
több okunk legyen jó híreket mondani, hir-
detni, s hallani.

Ágotai Ferenc
ÁMK igazgató

T A N É V N Y I T Ó  Ü N N E P É L Y

Igazgatói köszöntõ

A FELSŐ TAGOZAT….
Három elsõ osztállyal indulunk ebben a tanévben. Az összlétszámot tekintve akár egy
nyolcadikos osztállyal is zárhatnánk. Mi a létszám csökkenés oka? Visznek el diákokat
4. és 6. osztály után különbözõ környékbeli jónevû gimnáziumokba. Visznek el tanu-
lókat egyébként is különbözõ okokból, melyek megvitatása, valóság alapjainak tisztá-
zása külön megbeszélést érdemelne, de leegyszerûsítve az indokokat: 

„az alsó tagozat általában remek, de a felsõben …!!!”
Mi, az iskola vezetõi és a tantestület tagjai, másként vélekedünk errõl. Beszél-

hetnénk például arról, hogy milyenek a továbbtanulási arányaink, milyenek a vissza-
jelzések a középiskolákbó arról, hogyan teljesíytenek ott felvett tanulóink. Említhet-
nénk olyan diákokat, akik, „kitartottak” nálunk 8. év végéig, s felvették õket pl. a Líce-
umba. Elsõsorban egy iskolában folyó nevelõ – oktató munka minõségét az ott taní-
tó pedagógusok határozzák meg. Szeretnénk õket bemutatni! Lássuk a névsort, 
s folyamatosan szeretnénk bemutatni õket önéletrajzaikon kersztül is.

Tehát a felsõ tagozaton tanítók névsora:
Verébné Kovács Rozália igazgatóhelyettes – matematika, fizika
Aranyossy Emõke – természetismeret, földrajz, egészségtan
Asztalos Anikó – Magyar nyelv és irodalom, médiaismeret
Imre Éva – 5.a – magyar, matematika, technika
Járom Zsolt – informatika, technika
Kollárik Gábor – angol
Mácsainé Verók Irén – történelem, ének
Morvai Csaba – angol
Simonné Horváth Anikó 6. évfolyam – magyar, matematika
Szathmáryné Szabó Zsuzsa – kémia, biológia
Tárnok Éva – matematika, földrajz
Téglás Gábor – testnevelés, természetismeret, földrajz
Verók Ildikó – rajz, ének
S jómagam: Ágotai Ferenc – magyar nyelv és irodalom.   

Indulunk az iskolába
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Iskolai nyári tábor
Ez a nyár sem telt el iskolai tábor nélkül. 2009 június 29.- tõl jú-
lius 4. – ig 33 izgatott lurkót sikerült megnyaraltatnunk. 

Az idén Gyomaendrõdöt szemeltük ki gyermekeink számára.
Szállásunk a Körös egyik holtága mellett helyezkedett el. Így a
fürdés mindennapi élménnyé válhatott, amiben az idõjárás is
társunk volt. Nagyobb zápor csak kenuzás és vacsora közben lá-
togatott meg bennünket. Lelkes kis csapatunknak igyekeztünk
megmutatni  Gyomaendrõd nevezetességeit, látnivalóit. Jártunk
a gyomai református templomban, ahol Sípos esperes Úr roko-
na bemutatta a templomot, és a település történetét. A  Hess
nyomdában megtekinthettük tankönyveink nyomtatását. Az
endrõdi tájház is maradandó élményt nyújtott, ahol a népha-
gyomány órákon tanultakat láthattuk. A szarvasi arborétumot is
megcsodáltuk hajóról, és gyalogszerrel is. Kapitányunk még a
hajó kormányzását is átadta bátor csemetéinknek. Napjainkat
feldobta az íjászkodás, zsinórlabdázás, lovaglás és a csapatok
közötti vetélkedõk. 

Ez a pár nap jó hangulatban, hangos nevetésekkel, közös da-
lolásokkal, tartalmas, élményekben gazdag programokkal telt.
Köszönetet minden kísérõ pedagógusnak: Almási Bernadett-
nek, Aranyossy Emõkének, Benárd Katalinnak, Imre Évának,
Pollákné Tóth Juditnak, Simonné Horváth Anikónak, Téglás
Gábornak, és Galántai Zsuzsannának. Reméljük jövõre
Novajon újra együtt lehetünk Veletek!

***
Ahogy olvastam kedves kolleganõm sorait, felidézõdtek ben-
nem a tábor hangulatai. Az odavezetõ úton arról beszélgettünk,
hogy vajon milyen is lesz ez a tábor. Vajon miket is fogunk en-
ni? Milyen lesz az idõ? Szóval izgatottan vártuk a megérkezést.
Eszembe jutott a két nagy vihar, amilyeneket nem igen tapasz-
taltam eddig. Összebújva, egymást bátorítva vártuk, míg elvo-
nul az égi háború.

A finom ízû fagylalt ízét is újra a számban éreztem. A fürdé-
sek kellemes felüdülésére is szívesen emlékszem vissza. A hûsí-
tõ vízben jókat játszottunk, nevettünk. A táborban készített ba-
rátság karkötõrõl a szorgos kezeket látom, akik minden nap
szépséges dolgokat készítettek. Utolsóként a csapatomra.

Utolsóként a csapatomra emlékszem vissza akikkel az elsõ
naptól az utolsóig együtt voltam. Nevettünk, beszélgettünk, ját-
szottunk és versenyeztünk.

Jól teltek el ezek a napok. Kellemesen elfáradva és élmények-
kel feltöltõdve jöttem haza a táborból.

Pollákné Tóth Judit tanítónõ

Kosárfonás tanulása alapfokon
A kosárfonás alapjait tartalmazó, kb. 30 órás tanfolyamot terve-
zünk - megfelelõ létszámú jelentkezõ esetén - az õszi és/vagy a
téli hónapokban. Elõzetes jelentkezés, igényfelmérés és infor-
máció a faluházban (telefon: 405-453) és Pálinkás Ibolyánál
(telefon: 06 20 886-4851).

Adományok gyűjtése a „dunnás” gyerekeknek
A Tábor Alapítvány jó állapotban lévõ, használt vegyes tüzelésû
kályhákat, tûzhelyeket, kályhacsöveket, dunnákat, párnákat,
paplanokat, plédeket, szõnyegeket gyûjt. Az adományokat a
Baptista Szeretetszolgálat segítségével juttatjuk el a tiszántúli
szegény családok gyermekeinek, akik között sokan vannak olya-
nok, akik csak akkor nem fáznak otthonukban, ha a dunna alatt
vannak. Információ és idõpont egyeztetés az adományok leadá-
sára: Pálinkás Ibolya, telefon: 06 20 886-4851.

Az iskola rendőre 2009.
A 2008. szeptemberében elindított
„Iskola rendõre”  programot az isko-
lák részérõl pozitív megítélés, támo-
gatás fogadta. A 2009/2010-es tanév-
ben a program tovább folytatódik, az
iskolák részére önkéntes csatlakozási
lehetõséggel. 
A rendõrség elsõdleges célja, hogy az
általános iskolákban tanuló diákok
biztonság érzetét növelje. Ezenkívül
hatékony bûn – és baleset-megelõzési
hatás elérésére is törekszik. 

Az „Iskola rendõré”-nek nem csak
az a feladata, hogy a polgárõrség be-
vonásával biztosítsa az általános iskolák környékén az utakon
való biztonságos áthaladást, hanem az is, hogy bizalmi kapcso-
latot alakítson ki az iskolákban tanuló diákokkal, szüleikkel va-
lamint a pedagógusokkal. Bátran kérjenek segítséget bármilyen
probléma esetén. Bizalommal forduljanak a kapcsolattartó
rendõrhöz, akinek elérhetõsége a mellékelt plakáton kerül az is-
kolában kifüggesztésre.

Az iskolák részérõl felmerülõ igények esetén a rendõrség vál-
lalja, hogy szülõi értekezleteken, osztályfõnöki órákon, fórumo-
kon részt vesz, valamint elõadásokat tart a helyi sajátosságok-
hoz igazodva bûn – és baleset-megelõzési témában.

Gödöllõ, 2009. szeptember 10.

GGööddööllllõõii  RReennddõõrrkkaappiittáánnyyssáágg
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KÜZDŐSPORT SZADÁN

2008 szeptemberében indult útnak a
szadai Hong Lung Ch’uan Tao (HLCT)
kung-fu oktatás Garamszegi Gábor Si-Fu
vezetésével. A HLCT harcmûvészet egy
igen összetett küzdõsport, mely követi a
modern ember igényeit de megtartotta az
õsi gondolkodásmódot, filozófiát. Bár 
a HLCT korunk modern harcmûvészetei-
hez tartozik, még is tanításai a tradicio-
nális kung-fu, míg technikái a modern
kor felé hajlanak. Ötvözve ezt a két tulaj-
donságát egy igen „ütõképes” harcmûvé-
szeti stílusról kell beszélnünk mikor azt
mondjuk: Hong Lung Ch’uan Tao azaz
HLCT. Az edzéseken elsajátíthatják a ta-
nulók a különbözõ ütések, rúgások, do-
bások, feszítések tudományát, de puszta-
kezes vagy kesztyûs küzdelmekben is

edzõdhetnek. Az elmúlt egy év
igen szép sikereket hozott, hi-
szen a 2009 februárjában Pá-
pán megrendezett Országos
Bajnokságon már jó eredmé-
nyekkel távoztak a szadai tanu-
lók. Küzdelmi és formagyakor-
lat kategóriában is érmekkel tá-
voztak a rangos eseményrõl. 
A klub sikeres mûködését bi-
zonyítja továbbá, hogy a nyári
edzõtáborban 10 fõvel képvi-
seltetették magukat, és az ott
megrendezett önvédelmi ver-
senyrõl 1 arany és 2 bronzér-
met hoztak el! A nagy érdeklõ-
désre való tekintettel 2009.
szeptember 21-tõl a gyerek
kung-fu oktatás is beindult, melyre  óvo-
dások és az általános iskola 1-2. osztályos
tanulóit várják. A HLCT stílust és a szadai
csapatot különbözõ meghívásos bemuta-
tókon is megismerhetjük, hiszen éven-

ként több alkalommal lépnek fel az or-
szág egész területén, de minden érdeklõ-
dõt szeretettel várnak edzéseiken nézõ-
ként, vagy akár résztvevõként is. 

Edzések az óvoda tornatermében:
Hétfõ:  gyerek kung-fu 17.00–18.00-ig,
normál edzés: 18.00–19.30-ig
Szerda: gyerek kung-fu 17.30–18.30-ig,
normál edzés: 18.30–20.00-ig
Péntek: gyerek kung-fu 17.00–18.00-ig,
normál edzés: 18.00–19.30-ig
További információ:
Garamszegi Gábor Si-Fu 06/30-350-97-19
www.hlct-szada.5mp.eu

A leküzdhető táv
Félmaraton. Sokaknak ez a szó miszti-
kusnak tûnhet, mások elismerõen bólin-
tanak, ha valaki végigcsinálta. Persze utá-
na azért még felteszik a kérdést: az meny-
nyi is? 21,1 km. És ekkor jön a hüledezés
meg a kételkedés, mert az sok. Bizony
nem kevés, de nem lehetetlen. Ezért is
hívják úgy: a leküzdhetõ táv. És az külön
jó, hogy szadaiak is leküzdötték. Idén is,
csak úgy, mint már évrõl évre minden
szeptemberben. Ez azonban igényel né-
mi felkészülést, de szerencsére Szada re-
mek helyen fekszik, így bõven akad terep
az edzéshez: egy végigstresszelt nap után
a falu határában vagy épp a veresi tavak
körül nagyon jól esik egy kis mozgás, fu-
tás közben pedig a naplementében gyö-
nyörködve rácsodálkozunk: milyen szé-
pek is a szadai dombok! A fél éves edzés-
re a szeptember 6-án megrendezésre ke-
rülõ NIKE Nemzetközi Félmaraton teszi fel
a koronát. Idén közel kilencezren álltak
rajthoz, köztük Puskás Ágnes, Kerekesné
Galambos Gréta (akik elõször teljesítet-
ték a távot), Scherziger Mária és jóma-
gam. Adrenalin fokozó hangulatban dör-

dül el a startpisztoly és kezdetét veszi 
a nívós verseny, mely Budapest legszebb
nevezetességei mellett halad el. A Városli-
getbõl indulunk végig az Andrássy úton,
majd áthaladva a Lánchídon, a budai
rakparton futunk egészen a Lágymányosi
hídig, visszafelé pedig a Szabadság hídon
jön át a tömeg a pesti rakpartra, elhöm-
pölyögve a Margit hídig, onnan vissza-
fordulva a Parlamenthez, hogy utána a
West End City Center elõtt elfutva sok-
sok lelkesítõ ember buzdításától övezve
beérkezzük a Széchényi fürdõ elõtti cél-
ba. A nyakunkba akasztják az érmet és ki-
merülten, de elégedetten nyugtázzuk,
hogy sikerült. Mert ezzel nem csupán a
távot, hanem önmagunkat is legyõztük,
tesztelve erõnlétüket, kitartásunkat és ez

bizony jó érzéssel tölt el. Így csak javasol-
ni tudom futótársaim nevében is, hogy
azok is tûzzék ki maguk elé ezt a célt,
akikkel esténként a határban szó szerint
összefutunk, (mert meglepõen sokan 
futnak ám!), hogy jövõre újabb tagokkal
bõvülhessen a félmaratonisták szadai
névsora.

Kovács Móni

2009. 09. 06 – 24. Nike Budapest Nemzetközi Félmaraton      
951 Kerekesné Galambos Gréta 1979 HUN Szada 02:14:36   
976 Kovács Mónika 1974 HUN Szada 02:15:42   

1034 Scherzinger Mária Edit 1966 HUN Szada 02:17:35   
1281 Puskás Ágnes 1976 HUN  Szada 02:35:25  
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Ezen levelünkkel szeretnénk felhívni fi-
gyelmüket arra, hogy településükön
évek óta mûködik a Szadai Kiskerttulaj-
donosok Szõlészeti és Borászati Egyesü-
lete. Azokhoz fordulok, akik szeretik a
közösséget, és akik tenni is szeretné-
nek, hogy minél jobban érezzük ma-
gunkat településünkön.

Szent Szada valamikor híres volt a
gyümölcsöt termelõ lakosairól, akik
mindent megtermeltek, amire a háztá-
jiban szükségük volt, sõt még a környe-
zõ települések piacait is ellátták kiváló
minõségû áruikkal. Településünk fekvé-
se nagyon kedvezõ szinte minden gyü-
mölcs, különösen a szõlõ számára. Ez-
által finom borai vannak. Egyesületünk
borászai, nemcsak Szadán, hanem a
meghirdetett „Pest megye híres borára”,
a „Mogyoródi világi és egyházi borna-
pokra” benevezve több díjat is elhoz-
tak. 

Néhány szóval szeretnénk bemutatni
tevékenységünket, amely alapján el-
dönthetik, hogy csatlakoznának-e tag-

ként egyesületünkhöz vagy valamelyik
programján szívesen részt vennének. 
Aktívan részt veszünk a település (Falu-

házzal, valamint az Iskolával együtt-
mûködve) rendezvényein (Május 1-
je, augusztus 20., szüreti felvonulás,
borversenyek), tevékenységünkkel
(fõzõverseny, gyümölcskiállítás, stb.),
színesítve annak programját. 

Minden hónap elsõ péntekén (nyáron
19,00, télen 18,00 óra) tartjuk taggyû-
lésünket, ahol mindenkit szívesen lá-
tunk. 

A taggyûléseken megbeszéljük az éves
munkatervben meghatározott felada-
tokat. Meghívott elõadóval is és egy-
más tapasztalataira is figyelve megbe-
széljük az aktuális kerti munkákat.

Évente egy alkalommal, önköltségi ala-
pon buszos kirándulást szervezünk,
ahol fürdõlátogatáson és szakmai to-
vábbképzéssel egybekötött pinceláto-
gatáson veszünk részt. 

Az egyesület tagjainak és közvetlen hoz-
zátartozójának névnapját félévenként

„fehér asztal mellett” egy kellemes es-
ti szórakozással ünnepeljük meg.

Amennyiben sikerült érdeklõdésüket
felkeltenünk, az egyesület tevékenysé-
gérõl bõvebb információt kaphatnak az
alábbiakban megadott telefonszám-
okon, vagy az aktuális programokról tá-
jékozódhatnak a havi taggyûléseinken.
Nagy örömünkre szolgálna, ha azok a
lakosok, akik még ismerik a régi hagyo-
mányokat és szeretnék ápolni a továb-
biakban is, csatlakoznának egyesüle-
tünkhöz.

Köszönjük szíves figyelmüket és
minden érdeklõdõt szeretettel várunk
az egyesület tagjainak sorába.

Tisztelettel:
Szadai Kiskerttulajdonosok Szõlészeti
és Borászati Egyesületének vezetõsége
Elnök: 
Hodos Sándor  06-20-310-7446
Gazdasági vezetõ: 
Paulovics László  06-30-302-4105

Tisztelt Szadai Lakosok !

Mint már sokan tudják dr. Mohai Imre állatorvos rendelőt nyit
Szadán a Fő úton, az Eurós bolt épületében. 

Doktor úrtól arról érdeklőd-
tünk, hogyan jutott erre az el-
határozásra.
A nyolcvanas években több
mint tíz évet dolgoztam
Szadán, nagyon megszeret-
tem az itteni embereket. Ez
a kölcsönös bizalmon ala-
puló kapcsolat mind a mai
napig tart, sokszor hívnak
beteg állathoz azóta is
Szadáról, illetve rendszere-
sen jönnek a szadaiak a ve-
resegyházi rendelõmbe (az ottani Polgármesteri Hivatallal
szemben). Már jónéhány év óta, az önkormányzat felkérésére,
részt veszek az itteni összevezetéses oltásokban is, ezzel tovább
erõsödött a kapcsolatom a szadaiakkal.

Találtam egy alkalmas, központi helyen lévõ helyiséget, itt az
Eurós bolt épületében. Igaz csak 20 m2-t, de ez nekem pontosan
megfelelõ. Beleálmodtam egy szép kis rendelõt, nagy kedvvel
kezdtem berendezni. A nyitást minden csinnadratta nélkül kép-
zelem. Amikortól a táblánkat meglátják a kapun, attól kezdve
fogadjuk itt a hozzánk fordulókat, már ebben a hónapban.

Minden nap rendelünk itt Szadán, az egyik nap délelõtt, 
a másik nap délután. Hétfő-szerda-pénteken 10-től 11-ig,
kedden és csütörtökön délután 5-től 6-ig, de ha szükségessé
válik, megnöveljük a rendelési idõtartamot. Kiváló munkatár-
sakkal, dr. Szász Lászlóval és dr. Váradi Noémivel közösen lát-
juk majd el a szolgálatot.

Állatorvosi rendelő a Fő úton
A rendelés alatt elsõsorban szaktanácsadást, állatvizsgálatot,

védõoltásokat és gyógyszeres kezelést végzünk majd. Amennyi-
ben komolyabb beavatkozásra van szükség, akkor azt a külön-
bözõ diagnosztikai eszközökkel, gépekkel, mûtõvel, laboratóri-
ummal felszerelt veresi rendelõnkben végezzük el.

Itt helyben árusítunk állatgyógyszereket, továbbá a magyar pi-
acon a legjobbnak tartott Hills márkanevû kutya, ill. macska tá-
pokat. 

Ismeretei szerint milyen állatokat tartanak még Szadán?
A sportlovasokon kívül található még egy-két portán ló, de fe-

jõstehénrõl aligha tudok. Tartanak még  szép számban disznót,
még a miskárolást is kéri néhány gazda rendszeresen. Van még
nyúl, baromfi, galamb, méh, és sok kedvtelésbõl tartott állat, el-
sõsorban kutya és macska, de divatosak a különlegességek is,
mint a vadászgörény, a varánusz, teknõcök, kanárik, papagájok,
törpenyulak.

Hová mehet a gazda, ha hétvégén lenne állatorvosra szükség?
A kamara által szervezett ügyeleti szolgálat megfelelõen mû-

ködik, bár ebben nem minden állatorvos vesz részt.
Hétvégeken általában a szokott állatorvost keresik az állattar-

tók és õ nem ér rá, az ügyeleteshez irányítja a beteget.
Komolyabb beavatkozás estén Budapesten a Lehel úton, vagy az
Állatorvosi Egyetemen lehet azonnali segítséget kérni. Vannak
magánrendelõk is, amelyek hétvégenként is nyitva tartanak,
ahogyan például a veresi rendelõnkben szombatonként mi is
rendelünk.  

Örömmel végzett gyógyító tevékenységet és jó forgalmat kívánunk 
a rendelői munkához.
Ebbõl az apró helyiségbõl egy kis ékszerdobozt szeretnék kiala-
kítani, mert a szadaiak megérdemelnek egy szép állatorvosi ren-
delõt!

WK
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SZÜRETI MULATSÁG Mogyoródon
Sok szeretettel várunk minden érdeklődőt a 2009. október 3-án tartandó

SZÜRETI FELVONULÁSRA és az esti SZÜRETI BÁLRA!

A felvonulás 13 órakor indul a Szent László Általános Iskolából lovasokkal, lovaskocsikkal, hintókkal, traktorokkal, 
valamint a Veresi Gőzös segítségével.

A Szüreti Bált is a Mogyoródi Hobby Lovasok szervezik. Lesz: zene, tánc, tombola, virsli, büfé.
A jegyek 2000 Ft-os áron kaphatók Sleisz Péternél (Deka) 06-20-9570-789.

A jó hangulatról a HANGYA ZENEKAR gondoskodik.

Az influenza vírus légúti vírus, lláázzzzaall,,  ffeejj-
ffáájjáássssaall,,  iizzoommffáájjddaallmmaakkkkaall,,  kkööhhööggéésssseell,,
ttoorrookkffáájjáássssaall,, ritkábban hányással, has-
menéssel jár, terjedése döntõen cseppfer-
tõzéssel történik. A hagyományos influ-
enzavírusok szezonálisak.  Jellemzõen tél
végén, tavasszal okoz tömegesebb meg-
betegedéseket évente.

A lakosság nagyobb része részben a vé-
dõoltásoknak, részben egy korábbi influ-
enzafertõzés átvészelésébõl adódóan ren-
delkezik már ellenálló képességgel.

Ez év tavaszán Mexikóban-sertésekben
történt azonban egy olyan mutáció, mely
teljesen újszerû vírust eredményezett,
mely képes emberrõl emberre terjedni.
Ennek a neve az influenza A-H1N1.

Mivel az új vírussal szemben még nem
rendelkezünk immunitással, világjárvány
kialakulásának, tömeges megbetegedé-
seknek az esélye jelentõsen megnõtt.

KKüüllöönnöösseenn  vveesszzééllyyeezztteetteetttteekk::
■ kkrróónniikkuuss  llééggzzõõsszzeerrvvii,,  
■ sszzíívv-éérrrreennddsszzeerrii,,  
■ vveessee-mmáájjbbeetteeggssééggbbeenn  sszzeennvveeddõõkk,,  
■ aa  ccuukkoorrbbeetteeggeekk,,  
■ aa  ccssöökkkkeenntt  iimmmmuunniittáássúú  bbeetteeggeekk  ((ddaa-

ggaannaattooss  bbeetteeggssééggeenn  áátteesseetttt  bbeetteeggeekk,,
llééppeellttáávvoollííttoottttaakk)),,  

■ aa  kkóórroossaann  eellhhíízzoottttaakk,,  
■ aa  vváárraannddóóss  kkiissmmaammáákk  
■ aa  22  éévveenn  aalluulliiaakk
Az eddigi tapasztalatok enyhe vagy átla-
gos lefolyást mutattak, kb. 1 hét alatt
gyógyultak.

AA  vvééddeekkeezzééss  eelleemmeeii::  
■ vvééddõõoollttááss  
■ egészséges életmód
■ gyakori szellõztetés
■ gyakori kézmosás
■ tüsszögés, köhögés esetén egyszer 

használatos, eldobható papír 
zsebkendõ

■ szájmaszk
■ betegség megjelenése esetén elkülöní-

tés (távolmaradás óvodától, iskolától,
munkahelytõl)

■ telefonon történõ segítség vagy 
tanácsadás kezdeményezése

■ nagyszámú megbetegedés esetén 
az orvosi rendelõ mûködési rendjét
úgy fogjuk kialakítani, hogy külön
idõpontban fogadjuk az influenzás
betegeket

A vvééddõõoollttáásstt várhatóan októberben fog-

juk biztosítani a vveesszzééllyyeezztteetteetttteekknneekk,,
óvónõknek, pedagógusoknak, a közigaz-
gatásban dolgozóknak és az egészségügyi
dolgozóknak ttéérrííttééssmmeenntteesseenn..
Ebbe a körbe nem tartozók a gyógyszer-
tárban vény ellenében kb. 1000 Ft-ért jut-
hatnak hozzá.
A hagyományos, úgynevezett sszzeezzoonnáálliiss
iinnfflluueennzzaaoollttáássookkrraa  nnoovveemmbbeerr  hhóónnaappbbaann
kkeerrüüll  ssoorr..dr.             Szemerédy István

Gondolatok és tanácsok 
az influenzával kapcsolatban…

Egészség Hídja Összefogás
2009. október 4-én este 20.00 órától nyolcadik alkalommal rózsaszín megvilágításba
borul újra a magyar fõváros egyik legszebb hídja: a Lánchíd. A kivilágított hídon ez-
rek sétálnak át azzal a céllal, hogy a rendezvény során és a média segítségével felhív-
ják a magyar közvélemény figyelmét arra, hogy a behívott nõk menjenek el az ANTSZ
mellrák szûrésére, mert az idejében felismert mellrák gyógyítható.

A mellrák ellen küzdõ Egészség Hídja Összefogás Egyesület a hagyományos Lánchí-
di séta mellett 2009-ben új termékekkel és új kezdeményezésekkel is felhívja a hölgyek
figyelmét a szûrés és az egészséges életmód fontosságára. „Egészség Hídja
PartnerLánc” néven új, az Összefogást támogató cégeken belül indul egy, az egészség-
tudatosságot növelõ kampány, ami idén e cégek mintegy százezer munkatársát éri el
több lépcsõben az Összefogás üzeneteivel. A PartnerLánc keretében a GE legjobb gya-
korlatát ebben az évben 16 partnercég veszi át, dr. Sólyom László köztársasági elnök
és neje, Sólyom Erzsébet fõvédnökségével.

Az országszerte nagy sikert aratott Összefogás Pólót idén a Skála Áruházakban talál-
ják meg a vásárlók. Az Energizer és a Wilkinson vállalatok hölgyek számára forgalma-
zott termékeinek bevételébõl támogatják az Összefogást. A Sofitel, a SPAR CSOPORT,
a Pfizer és a Magyar Vöröskereszt is különleges programokkal csatlakozott az idei kez-
deményezéshez.

Október világszerte a mellrák elleni küzdelem hónapja, amelynek már hagyomá-
nyos jelképe hazánkban a minden évben megrendezésre kerülõ Lánchídi séta és 
Rózsaszín Egészségnap.

Idén október 4-én (vasárnap) a Roosevelt téren, a Lánchíd pesti hídfõjénél a Magyar
Tudományos Akadémia elõtt délután 16.00 órától egészségügyi és szórakoztató prog-
ramok várják a családokat és az érdeklõdõket. Az MTA Székházában délután tudomá-
nyos szimpózium kerül megrendezésre a Pfizer, a szimpózium fõ támogatója és egy-
ben az egyesület egyik meghatározó szereplõje segítségével. Este pedig a – GE Health-
care jóvoltából – rózsaszínre világított Lánchídon vonul át a több ezer résztvevõ.
További információ: 
NNaaggyy  AAnnddrreeaa,,  OSCAR Communication Tel.: 30/ 268-1464 
e-mail: andrea.nagy@oscarcom.hu
BBéékkáássssyy  PPeettrraa,,  Egészség Hídja Összefogás Egyesület
Tel.: 30/573-0858 e-mail: egeszseg.hidja@cooper.hu www.egeszseghid.hu
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Mária szeplőtelen fogatatásának hite a középkortól napjaikig

Az esztergomi Keresztény Múzeum páratlan kiállítással emléke-
zik meg Szûz Mária szeplõtelen fogantatásába vetett hit alaku-
lásáról. A kiállítás az immaculata concepcio tana képi ábrázolá-
sának történetét vázolja fel és egyúttal megemlékezik a dogma
történetének több állomásáról, felidézi a dogma kihirdetésének
körülményeit, a hozzá fûzõdõ hazai ünnepségeket. 

Szûz Mária szeplõtelen fogantatásába vetett hit abból a meg-
gondolásból alakult ki, miszerint egy, a többi emberhez hason-
ló, az áteredõ bûn fogságában élõ asszony nem lett volna mél-
tó Isten Fiát világra hozni. A Szentírás errõl részletesen nem nyi-
latkozik, csak annyit sugall, hogy Mária „kegyelemmel teljes”
(Lk 1,28) 1854 óta a dogma mondja ki, hogy fogantatása elsõ
pillanattól fogva a Mindenható egyedülálló kegyelmébõl és ki-
váltságából – Jézus üdvözítõ mûvére tekintettel – a bûnnek
minden szennyétõl mentes maradt. 1858-ban a lourdes-i bar-
lang elõtt megjelent Mária Szent Bernadettnek és Szeplõtelen
Fogantatásnak nevezte magát. A katolikus vallásgyakorlatban
mai napig fontos szerepet játszik a Szûzanya makulátlan tiszta-
sága.

A történeti kiállításhoz két kortármûvész csatlakozott: 
Szekeres Erzsébet textilmûvész és Petrás Mária kerámia-

mûvész. Közös bemutatkozásuk központjába Jézus anyját, 
Máriát állítják. A ma is érthetõ témákat, szimbólumokat a mû-
vészettörténet, különösen a népmûvészet elemeibõl átköltve
tárják az alkotók a XXI. század embere elé. A termeket fenséges
ragyogás, lélekemelõ miliõ tölti be. A kiállítást november 30-ig
tekinthetik meg az érdeklõdõk. (Keresztény Múzeum – 
Esztergom, Mindszenty tér 2., további információ:
www.keresztenymuzeum.hu)

Scherzinger Mária

A szõlõhegyi közösség változatlan lendülettel dolgozik a kör-
nyék ápoltságáért, a gyermekek és a felnõttek szabadidejének
hasznos és egészsége eltöltése érdekében.
Májusban takarítottak, rendezkedtek, parlagfüvet irtottak,
szépítették a környezetüket, a nyár végén támfalat építettek,
rendbe tették a gyerekek játékokat.
Családok szánták rá önként a hétvégéjüket, hogy a szõlõhe-
gyi szabadidõ központ rendezett legyen. Példamutató a hoz-
záállásuk, és azok a gyerekek, akik így nõnek fel, bizonyára
felnõttként is óvják majd a környezetüket és tesznek is érte
ha kell, mert így szokták meg. A kicsik most is kivették a ré-
szüket a munkákból, söpörtek, padokat festettek.
Persze az is a közösség része, hogy a nagy bográcsban közö-
sen fõznek ilyenkor, amit aztán mindenki szívesen fogyaszt

A Makulátlan

A szőlőhegyi 
példa 

Szekeres Erzsébet egyik alkotása előtt
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TÖRÕDJÜNK EGÉSZSÉGÜNKKEL!

Paradicsom saláta
Hozzávalók: 
– kisebb méretû paradicsomok karikára 

vagy fél karikára szeletelve
– hagyma apróra vágva – mennyisége 

ízlés szerint
– tejfel (kékdobozos) és/vagy joghurt, 

kefír jól elkeverve – sóval ízesítve
Az elkészítés menete: A megfelelõ mé-
retû jénai tálba (vagy hasonló edénybe)
elhelyezünk egy sor paradicsomot, meg-
szórjuk egy sor hagymával, majd meglo-
csoljuk a tejtermékkel. Ezt a mûveletet
addig végezzük, míg el nem fogynak a
zöldségek. A tetejére tejtermék kerül. Egy-
két órára a hûtõbe helyezzük, hogy az
ízek jól összeérjenek. Önállóan, kenyér-
rel vagy megfelelõ étel mellé salátaként
fogyasztjuk. 

Nyári ízek télire
Uborka saláta
A meghámozott, meggyalult uborkát
gyengén sózva üvegekbe rakjuk, majd fel-
forralt és kihûtött, hígított borecettel le-
öntjük úgy, hogy teljesen ellepje. (Az üve-
get ne tömjük meg szorosan uborkával,
hogy az ecet jól átjárhassa.) Az üveget le-
kötjük, és 10-15 percig gõzöljük. 

Paprikalekvár
Egyenlõ mennyiségû húsos zöldpaprikát
és piros pararadicsompaprikát megmo-
sunk, kicsumázunk, felszeletelünk és fe-
dõ alatt, nagyon kis lángon, hogy le ne
égjen, puhára párolunk. Ezután szitán át-
törjük és még 20-25 percig fõzzük, hogy
besûrûsödjön. Belekeverünk kilogram-
monként 5 dkg sót, és kis üvegekbe tölt-
ve lekötjük.

Tök ecetben
A gyalult tököt gyengén besózzuk, ha

kezd levet ereszteni, kinyomjuk és vízzel
leöblítve lecsurgatjuk. Közben gyengén
ecetes vizet forralunk és hagyjuk kihûlni.
A csurgatott tököt tiszta konyharuhára
tesszük, egy másik ruhával jól leszárítjuk,
azután üvegekbe rajuk úgy, hogy az üveg
csak háromnegyed részéig teljen meg. Az
üvegeket nyakig felöntjük a kihûlt ecetes
vízzel, erõsen lekötjük és kb. 10 percig gõ-
zöljük. 

(Forrás: Pelle Józsefné: Nyári ízek télire -
GÁL ÉS TÁRSAI GMK – 1994.)

Jó étvágyat! Jó egészséget!


